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this for the fi r st time today. 

Did the Security Police never show you a copy of that ( 

document? -- No . 

Who signed it? -- Signed by Meje. / That is Zacharia is it or is it Jeffrey? 

BY THE COURT: No, you are talking about Ngidi is Zacharia . 

MR COOPER: Your Lordship is perfect ly correct . Please hand 

that in to His Lordship . Now, can you tell His Lordship why 

you did not receive this invitation in 19767 -- I do not know . 

If the organiser does not send one. (10) 

But you know you had helped to form the Young African ( 

Christian Movement. -- NO, the last exhibit is an invitation 

to the launching of the YACf'l . 

respect to you . 

Yes, of course, because you are talking nonsense, with 

-- I have now seen it . ( 

Yes, what do you want to say now having seen it? -- This 

is an invi tation to the launching of the YAct",. 

BY THE COURT: It says: 

"The second conference of the above 

movement. Invitation YACM at the ( 0) 

Kagiso Anglican Church ." 

and Religion. 

Education, Poverty ~ And there are goi ng to be three topics: 

MR COOPER: So now you realise that you were not correct when 

you said that this was the launching movement . -- I had not 

gone through that document. 

Now look, Bishop Tutu or Reverend Tutu is a very prominent 

cleric, is he not? -- Yes. 

So you would be interested to knO\v what he had to say, 

wouldn't you? -- That is so . (30) 

Can you tell His Lo rdship why you were not, if you were 

indeed/ ••• 
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indeed a member of the You~g African Christian Movement, why 

you were not present at this particular conference? -- I was 

not invited. 

Can you tell His Lordship why you were not invited if JI 
indeed you were a member? -- I do not know . if 

Old you actually read about this conference that was held 

in the Kagiso Anglican Church at 3 p.m . on the 22nd February, 

19767 -- No, never read about it. 

Did you hear anybody talk about this? -- Never . 

Did accused No . 13 ever say to you you know, the -
Reverend Tutu addressed our conference on the £2nd February, 

19767 -- No, he did not. 

(10) 

00 you find it strange that he did not invite you to this 

conference? -- Yes, it 1s. 

Because you were an enthusiastic supporter of the YACM, 

weren't you? -- That is correct . 

Can you give any reason why accused No. 13 should not have 

invited you to this conference on the 22nd February? -- I do 

not know. I do not know of any reason why he did not . 

I just want to clear up something . How did it come (20) 

about that accused No. 13 had said to you that the formation , 

the launching of the YACM was a great success or was a success? 

-- I think there were many young people present. 

But how - answer my question please, if you can how did 

No. 13 come to tell you that the launching - in fact I think 

you said the launching meeting was at the Anglican Church, 

isn't that correct? -- Yes, I said so. 

BY THg COURT: Anglican Missio n, actually . I have got mission 

here in my notes. 

MR COOPgR: My junior here has noted tha~ they met at the (30) 

Anglican Church at Kagiso . Is it true, did he say to you that 

they/ ••• 
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they met at - that the foundation meeting was at the Anglican 

Church at Kagiso? -- Yes, I said so . 

Of course you said so. Well, now we have clarity on that. 

Old you - but it is very funny, isn't it, that the foundation 

meeting was in fact held at the Congregational Church - well, 

that certainly will be the evidence. 

BY THE COURT: Is this the meeting of the 14th December? 

MR COOPER: Yes, the 14th December. 

launched at the Anglican Church . 

I was told it was 

And accused No. 13 told you that . -- Yes, he told me (10) 

so, Michael Matsobane. 

And you are not mistaken about this? -- I am not making a 

mistake. 

You are just making up a story . -- No, I am not making this 

up, it 1s what he told me . 

Can you advance any reason - assume the fact that this 

foundation meeting was held at the Congregational Church, can 

you advance any reason why accused No . 13 should tell you that 

it had actually been founded at the Anglican Church, Kagiso? --

I do not know. (20) 

BY THE COURT: I want to ask you something . Is the Anglican 

Church and the Anglican Mission to you the same thing? -- They 

are in the same yard and when I refer to the Anglican Church, 

then I also refer to the mission . 

MR COOPER : But the Congregational Church is very different to 

the Anglican Church ? -- "That is so . 

And you know that the Congregational Church is refe rre d to 

as the London Missionary Society? -- Yes, I know it is the 

London Missi o n ary Society . 

Now, let us just go back . You tell 'us that you - whe n( 30) 

you were arrested and taken to the police station, you were 

placed/ ••• 
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placed in leg-irons. -- Yes. 

Te ll us on which floor were you detained when you had 

leg-irons on1 -- It was on the 4th floor. 

Were you kept on the 4th floor all the time while you 

were there? -- That is so. 

And you have told us that was for 3 days. 

BY THE COURT : Five. -- I said about 5 days. 

MR COOPER: How many days or how long did it take you to write 

out your statement on the piece of paper which had been 

supplied to you by the police? -- I tried o n many occasions (10) 

to hide thi s organisation of ours. Whenever I wrote down W 
something that they did not believe , then they would tear it. 
---~--~--------~---- -..--

You tried on many occasions to hide this organisation of 

ours? -- Correct . 

And when you talk about this organisation of ours, to which 

organisation are you referring? -- I mean the YARM which is 

the Pan Africanist Congress . 

So you were hiding that organisation . -- Yes . 

How did you hide that fact from the police? -- On the 

papers I wrote I did not mention that the YARM is but a (20) 

cover for the PAC . 

But why did you do so? -- Because I knew that the organisa-

tion PAC is not wanted, it is not legal. 

And on how many occasions did you conceal this fact from 

the police? On many occasions . 

Over what period of time? -- The 5 days that I was up 

there .. 

Tell me, did you s 'leep during the 5 days that you were up 

there? -- Yes, I slept . 

You slept normal hours? Yes. (30) 

Were you the only detainee or person being detained at 

the/ •.. 
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the Krugersdorp Police Station or at least the offices of the 

Security Police? -- I do not know because we are put one in a 

place . 

Did you at that stage know whether any of the present 

accused was a detainee? -- Some had been arrested long before . 

Who were those that had been arrested long before? --

Michael Matsobane, Daniel Matsobane, Nyathi. 

BY THE COURT: Johnson is it? -- Johnson, Aaron Khoza, the 

others were scholars, Themba Hlatswayo, Rodney Tsoletsane and 

Lucky _ (0) 

MR COOPER: Dld you know where they were being detained? -- Yes, 

I was aware of it. 

Where were they being detained? -- I do not know . 

Who told you they were being detained? 

BY THE COURT: You said I knew they were detained . 

MR COOPER: I want to know who told him . -- t-tembers of people 

in the organisation and people in the township where I stay. 

This was before you were arrested in other words, you knew 

these people had been taken. -- Yes, we knO\y when people get 

arrested . (20) 

Now tell us, which person, which member of the Security 

Police tore up the statements that you wrote out? -- Capta in 

Schoeman . 

Was he the only one? -- Yes, he did so. 

Your friend, Sergeant Tsutsube, where was he while you 

were incarcerated? "lhere was Sergeant Tsutsube? -- He was 

around. 

Did he come and visit you? He was not with me. 

Did he come and visit you? 
? 

How could he visit me when 

I was in prison. (30) 

Well, possibly the word 'visit' is inappropriate . Let us 

say/ •• • 
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say did he come to see you where you were detained in your ce l l? 

-- I was not in a cell, I was in an office . I was detained in 

the office 1n which they write. He had his chair there and his 

table . Captain Schoeman also has a chair and a table in there . 

We ll now, (intervenes) 

BY THE COURT: Did Tsutsube see you and talk to you in that 

office? -- Yes, we used to see each other because he was in 

that office . 

MR COOPER: Old he speak to you when he saw you in the office? 

No, he did not speak to me . (10) 

At no stage? - - No stage. 

What did Captain Schoeman say when he tore up the statement 

for the first time? -- He said to me he knows what he wanted me 

to say, but he would not tell me what it is, he wanted me to 

say it . 

What did you say then? -- I then wrote the same statement 

which I gave in this court, that is the evidence . 

But you did not write that after the first statement was 

torn up, you wrote a number of statements that were torn up, 

several statements. - - Yes, I said so, I said I wrote each (20) 

a nd everyone of the 5 days, trying to conceal what I have said . 

And each of the 5 days did Captain Schoeman tear up your 

statement that you had written? -- He would first read my 

statement and after going through it, realising I had not 

written what he wanted me to say, then he would tear it . 

BY THE COURT: But the point that Mr Cooper wants to know 

is how many statements did you write out that the captain tore 

up? -- Quite a number, many . I do not remember. I was really 

writing, I was writing. 

MR COOPER: Now you weren't ever a member of the PAC? -- (30) 

Never . 

You/ ••• 



607 SEJANAMANE 

You never wanted to be a member of the PAC. -- I only went 

in when we started the YARf1 . 

You never approved of the PAC . -- I had doubts about it 

because it was the kind of organisation that was not wanted. 

BY THE COURT: You mean not wanted by the authorities or what? 

It was banned . 

MR COOPER: But even before it was banned, you never wanted to 

become a member of the PAC. -- No, I never did. 

Why? -- I do not go about joining things that are not 

legal. (10) 

You would never think of joining an unlawful organisation . 

Never. 

You are not interested in politics, are you? -- Not really, 

but •• (inaudible) •• yes, I do like politics. 

But you are not a man who would be interested in joining 

a political organisation . -- No. 

You would never join a political organisation which had an 

illegal object or purpose . -- That is so. 

Why not? -- \oJell, if one does not want a thing then he 

just does not want it. (20) 

But isn't the reason that you did not want to be arrested 

and prosecuted? No, it is not so. 

Let me put it differently . Would you like to be arrested 

and prosecuted and sent to prison for being a member or 

associated with an illegal organisation? -- I do not think 

anybody likes it . 

Of course not . And as you have been a school teacher for 

many years. -- Yes . 

And you know if authorities found out that you were 

associated' with an illegal body you would 19se your job . (30) 

-- Yes, I know. 

And/ ••• 
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And you have got many years ' service. That is correct . 

And you are really only fit to be a teacher, aren't you, 

professionally speaking. -- Well, if you say so, thank you for 

the compliment. 

Well, I am just merely establishing your credentials, 

your qualifications. -- Yes. 

You are only qualified to be a teacher. -- Only qualified 

to be a teacher. 

00 you know of teachers who have been associated with 

unlawful organisations who have been prosecuted and sent (10) 

to prison, don't you? -- I have heard of them. 

Sure you have heard of them. Why would you then, if your 

story be true, be prepared to be a member of a front organisa-

ticn for the PAC? -- Well, it was said it was a ni ce church 

cover. 

Who said it was Q nice church cover? -- Michael Matsobane 

said that. 

Is he the only one? -- No, he is not the on ly one who 

said that. 

Who else said that? -- Aaron Khoza and Nyathi Johnson. (20) 

Anybody else7 -- Nobody else sa id so. 

And when did accused No. 13 say s07 -- The day we had a 

meeting, our meeting at my house. 

In which year was that7 -- I t was during 19 76 . 

In which month was that? -- I do not know whi c h month. 

Before or after the 5th August, 1976 7 -- I did not have 

a diary, I do not have a date. 

Which month was it? Before the 5th August, 1976 or after 

the 5th August, 1976 7 If I had a diary I would be able to 
, 

answer the question . (30) 

But do you need a diary to tell us which mo nth it was? 

In/ ••. 
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In order that one should be certain of what he sayd, then he 

shou ld at least have some documents \.,rhereupon to base what he 

says . 

How many times did accused No. 13 say that the Y ACM 

was a front for the PAC? -- He mentioned it the first time on 

the day of the meeting at my home and later when we were told 

to recruit people but these people we recruit must not know 

that this organisation was •• (intervenes) 

BY THE COURT: Was this right in the beginning? -- This was in 

the beginning when he said that . (10) 

HR COOPER: Was this before the YACf'1 was formed? -- It was 

after the formation of the YACM. 

What was your reaction when he said this? -- When he said 

what? 

BY THE COURT: That it was a front of the PAC . -- Well, I had 

doubts, but I became ~ . (inaudible) 

MR COOPER: But you knew that you were liable to prosecution 

for belonging to an unlawful organisation. -- Well, if one has 

a nice cover and one is being told that this is a nice cover, 

one does not think of being arrested. 

You know you were a friend of a security policeman, an 

58. -- Yes, even now. 

(20) 

SUre ••• (inaudible) • • I cannot hate him now because 

of ,putting me in prison, but he did not actually put me in 

prison, I put myself in prison. 

Yes, you actually want to get out of prison, don't you? --

Yes. 

You are in fact still being detained under Section 6 . 

I know myself to be in prison, I do not know what Section, 

whether it' is Section 6. (30) 

Are you being kept in solitary confinement? -- Yes, I am . 

Now/ ••• 
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NOw, accused No. 13, when he spoke to you about the YACM 

being a front of the PAC, knew that you were a friend of a 

member of the Security Police. -- I believe I think h e did. 

Sure, of course, everybody knew that. -- Yes. 

Didn't you think it was your duty to go and tell the 

member of the Security Police that this man was suggesting you 

join an organisation which was a front for the PAC? -- No. 

You did not think so. So he made this suggestion to you 

that you become a member of a front organisation of the PAC 

without batting an eyelid. -- Please repeat that. (10) 

That you became a member of this YACM, front organisation 

for the PAC, without batting an eyelid. -- Yes. 

You went 50 far , you said you would help him. -- Yes. 

What would you help him to do? -- Help him in recruiting 

the youth. 

What else? -- That was all I had to do. 

Recruit the youth for what1 -- To join the Young African 

Religious Movement. 

Is that all you had to do? -- Yes, that was all I had 

to do. (20) 

You never agreed to take a group of young me n across the 

borders to undergo military training, did you1 -- No, that was 

the organiser's duty, Michael Matsobane. 

THE COURT ADJOURNS. 

. . 
/ 
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Till': CCURT RESUHES 01, THE 1St" l'i!\RCIl , 1978. 

JAMES SEJANAMANE: still undc l~ oath: 

FURTHER CROSS-EXAMINATION BY "'m: COOPER: You have to ld His 

Lordship that dUl.~ing the fiv ... days in whicll you were in a n 

office of the Securi t y Police in J<rugersdoC'p , you wrote out 

var ious statements wtli. ch wer c-"? torn up by Captain Schoeman. 

Do you remember saying that ? -- I said SOt yes. 

hO'\J!d you just tell Hi s Lordship, did you actually sleep 

in this room where you were kept for 5 days? -- Yes, I slept 

in this room. 

And can you tell His Lor:dship furthermore how did your 

second s tatement diff~r from your first stat~ment1 -- What I 

wrote was concealing the fact that our organisation was the 

same as the Pan Africanist Congress . 

(0) 

You said that i:l your ! icst statement ? - - Yes, correct, i rl 

all tth ~ stat c'~:l0 IltS. 

Those s t~ tement!· t ~ at ~ ~ re torn up? -- Yes, that is 

correct. 

So from the v/ord go you said our organisation Has t !: e same 

as the Pan Africanist Congrt:'~ s? Or am I not understanding (20) 

you? -- No, 1 was concealin<j that fact . 

Oh, you were concealing t h at f act. But now, did you keep 

on writing the same statement over and over for 5 days? - - No, 

I just kept on changing \·/ord s , but sti ll concea ling these fact::.. 

Ncwwhat words \-Jere you c hanging in your second statement? 

That our organisation was a christian organi~ation. 

What else? -- Tha t it W2 S a youth league. 
• 

Yes? -- That it was no t a n org anisatioll that had anything 

to do \vith politics. 

So in fact you ~ere de l~berately concealing the truth (30 ) 

f rom Captain Schoernanl' -- Y.',..'".;" I did so' because I was under 

the/ ~ .. 
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the inpression t h cl t these c h ildren d.id no t speak cbout me, 

1"1ichael Matsobane mentio ned no thing about me .. 

Oh, you were under the impression that l'1ichae l Matsoban e 

had not said anythin g about y ou, so you were not goi ng to say 

a ny thing about the children .. -- That is very, very correct. 

And what did Ca p tain Schoeman say to you after every 

occasion just before he tore up your statement? -- He \"oulj 

always say: i n this statemellt you have written out, there is 

somethi n g that r want you to say which you have not said. 

And I know what it i s. (10) 

How does it come about that you mentioned the PAC for 

the first time in · your sta t e ment to Captain Schoeman? -- Because 

I knevl. 

But what made you decide after 5 days to allege that the 

PAC had something to do wi tl-, the organisation? -- I 

realised that I~icha~ l Matsob ~ne misused me. 

What made you realise that Michael Matsobane had misused 

you? - - Because he made me r"l.'cru it children, the childL~en whom 

he could penetrate. --But how did he abuse or misuse you? -- I have in my 

school 500 children. I am a scout master.. I have 500 children 

i n the Kagiso ~ownship and ill order to penetr a te these chi l dren 

he had to go through me . 

But you were no t. abuse d, you were perfec tly agreeable to 

recruit members for this or9 3nisation~ -- He misused me in th at 

this organisation wa~ a·secr e t org a nisation and he h ad to 

defend me to conceal my naml'!. 

But how did he misuse :1 )u? Yo u knew, according to your 

evidence, th a t this \-,' a 5 a f l (: nt for PAC .. -- l'-1y status in · the 

Kagiso commun ity mild e it pO:.i!.i ible that \ .. !h 2tever I say is ( 30) , 

being I:aken by the c o mmuni ty. is acce pted by the community. 
I 

But / .• ~ 
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But noVi you agree d to join an organisation. -_. Correct. 

He told you this organisation was a front for PAC. --

Correct. 

So you knew you v,rent into this, you joined this organisa-

tic n with open eyes. -- That is correct. 

And with this knowledge you then went to recruit members 

for the organisation. Th at is so. 

And he explained to you, accused No. 13, according to 

your evidence, that he would bring the youth together in an 

organisation, to take them across the boundaries. -- Not (10) 

every child was tak e n across the borders, they were selected. 

out he told you that this organis~tion wished to recruit 

youngsters \o/ho would be sent out of the country f or training. 

That is what you said in effect. The position is of the 

recruited children a certain group would be selected on merit, 

on intelligence . 

But he told you that. --- Yes, this \Vas exp lained t o me . 

And after he had explained this to you, you recruite d 

member s for the organisation. -- Yes, I did. 

vJe l1 no .... ' hmoJ ..... a s he abusi ng you or misusing y ou? -- ( ~~O ) 

-----~--~~~~--~~~ t!§:: misused me in tha t i ,nmedi c"".. tely he got away into the children I 

then he dropped me. 

He droppe d you? -- Yes. 

How did he drop you? -,~ Just y es terd ay certain documents 

were sho ... ," me here which document I did not know of ~ 

Did you realise yesterd a y then when I put these docume nts 

to you, that the accuse d No ~ 13 had dropped you? -- I then 

reali sed that he had a pri vate sec r etary a nd a private treasuter . 

Did you realise then yes terday that the accused No. 13 h ,~ d 

droppec you? No. (30) 

Wel l, when did you rea ~ .lo Ge th .;.,.t he had dropped you '] -- When 

(i/ • •• 
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I was in the offices of the Special B~anch. 

And how did you become aware in the offices,of the Special 

Branch that accused No. 13 had dropped you? -- When the po lice 

came to fetch me knO\vlng my name and kno\ying that I belong to 

thi s organisation. 

The mere fact that the pol ice searched you, made you feel 

that accused No .. 13 had dropped you. -- Yes. 

Oh, come , come now .. -- Yes , i t is very true , he had 

droppe d me. 

Yo u reali sed when you were arrested at your home (10) 

by the police, that accused No. 13 had dropped you? -- How did 

the police come to know abou t my n ame? . 

Did you think accused No. 13 h ad given the police your 

name? He is the organiser of this organisation in Kagiso, 

so he knows us. 

~ S? you thought when t)1~olice arrested o ~~ 
,,/1<0,; p .... J_"'~ 

then his priva t e r' No. 13 had dropped you? - Xf it was not him, 

secretary wou l d have come \oJi th ·this form to show that I \va s ir. 

-this organisation. -
NO, but you are not an51-1ering my qu es tion . - - I hav e (20) 

answered the question. 

loJell now we wil l see about that. Did you think that 

accused No . 13 h ad dropped yo u when the police came to arrest 

you? Ans ... ,rer my questton nqw. -- I said yes. 

~/hy did you think th a t he had dropped you? -- When th e 

police came , they kne \oJ my n ame when they came to arrest me , t o 

fetch me. 

But you are a very \ve ll known pe r son in Kagiso. -- Yes , 

it is true. 

The poli ce h a d, known t h Cl t you \oJere present at a mecti ng( 30 ) 

of schOOl principals. -- Ye a . 

They I , .. 
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'~ · ney knew you vJe ce associated \-li th the Parents' 

Association. - - That i s cor r e ct. 

They knew this a l r eady in 1976. - - That is correct. 

And your close-· friend c a rne to arrest you. -- Yes. 

Why should you suspect t hat it was accused No. 13 that 

had dropped you? -- Not only suspicion that it wa s Michae l 

Hatsobane \oJho got me to be arrested. 

It was not on ly suspicioni -- No. 

What else was it that made you believe t hat Michael 

Matsobane had got YOLl arres t ed? ! would have been DO) 

arrested together at. the same time \0,11 th them. 

But what else .... 'as there that made .you say that Mich ae l 

Matsoba ne was respon s ible for your arrest? If it was not 

him then there would be a for m signed by my wit ll my 50 cent 
-------------------------------~----~~------~----
joining fees signe d by his private secretary and treasurer. -

But now you knoh' t hat i s a silly anSvler because when the 

~~lice arrested you J you did not know that t here was a sub-

scription fee for th ~ organi ~ ation, did you ? -- It is now 
= ~ 

obviou s that somethi~y wron g was going on t ha t there is now -
I 

It is now J 20 

in the open~ That i recru it children and t hese cl,ildren are -
a private secre tary an d a private treasurer. 

being made to pay 50 cents wh ich are not kno wn to me. 

But you did not knmv th~1 t when the police arrested you. --

Yes, I saw them yesterday _ 

But you did not know th a t wh t';':n the police arre sted you. 

Yes, r admit that I saw I I yesterday. 

Sur e, but hov; can ttlat be a re ason the n VJhy you thought, 

___ \:;=h~e~n~~t~h~e~p~O~l~i~c~e~.~a~r~r~e~s~t~e~d~Y~O~U~'~.~t~h~a~t~a~c~c:u~s~e~d~~:~O~.~1~3~~h~a~d~~~. ped 

you? -- Hy form is not hereM 

Eu t how can t hat be a J ~ ason why you thought that (30) 
<. 

accuse d No. 1 3 h ad Jz:-opped y~ .... u? Reason \.,thy you thought, when 
.-----------

th e / • .. • 
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the police arrested you , thac he had dropped you? -- Michael 

f'1atsobane is t he person who me ntioned my name to the police. 

Row do you know that7 I do not know his secretary. 

haven I t seen his se"cretary in our meet ing. 

ow 0 you nO\." - a - c ael Matsobane mentioned your name 

to the--poiic ..:='i' Answer that question n Oh'. It is no laugl1ing )[ 

matter. -- He is an organiser. 
--~------:-:-:-,-----:--:c 

HO\v do you know Michael Matsobane mentioned y our n ame to 
• 

the police? - - He recruited me. 

"ho told you that Mich~e l Matsobane h ~d mentioned your (10: 

n ame t o the police? -- The po lice would no t have come to me. 

~---------------------
II/he told :y:ou- t h at Mich.:te l ~latsobane had mentioned your 

n ame :0 the po lice~l - - Nobody did. 

Nobody did , yet you told the CO;'lrt you know t ha t l'1 ich ae i 

~"'atsobane men t ioned your n amE:. to the policE:~ -- Yes , he is 

the only person I work ed wi~ h . 

'-----,;B~u:;t~w:;;:a-;;s'r;:, e;--;:t"j:h:;;e"o""n"Tl,y;--;o:;-n;;;;-e you wOI:kect wi th? -- He is th.e o nl y , 
person who approached me at d if fer e nt times. 

Didn't you work wit h ACI r an Khoza1 -- He only came t o me 

when he was invited. ( 20) 

Te 11 me , Aaron j\ :loza , \o!l lere did you mee t Aaron Kho za? 

I n my house ~ 

In your hou se , is that t he only time you met him? -- No. 

Any othel' occasions? - - Yes , in his home . 

I n hi s h ome . t.oJhere is ~,i s home? -- I t is in r{amokgojo 

Street. 

Is that his own home? - - This is his parents's home. 

.. . 
built of corrLgated roofing i ron, e ven the walls are made of 

corru~a ted r oofi ng-i rell . (30) 

His house is made of c o:o rug ated iron, both th e walls a nd 

the/ ••• 



617 SEJANAMANE 

the roof are constructed of corrugated iron. -- Yes, r i ght round . 

Ttle who l e building strllctur e is of corrugated iron. - -

That is correct. 

How many rooms are there in this house? -- I do not stay 

there. 

l'Jell, you h'ent there. Did you not noti ce? -- I do not go 

about looking at people's houses. 

How did you go into th at hous e? -- Through the door. 

Which door? Through the front door. 

How many doors has that house? -- I used the one door, (10) 

the door in front. I also went out through that door. 

And through which - and in which ~oom w~re you in that 

house? -- It is just a room t here , I do not know whether it is 

a dini ngroom or s lttingroom o r kitchen. 

\'Jas there a stove in the front !'oom? -- No, no s tov e , 

there are chairs and Lables. 

Was ther e any stove in t hat house at all? -- I did not sec 

a stove. 

~ 1_'h_a_t ___ f_r_o_n __ t __ r_o_o_m ___ i_s __ c_o __ r_r_u_9c-2_t_e_d __ i_r __ o_n_7 __ -__ '" __ I __ s __ a_i_d __ t_"h __ e __ "_'I_'0 ___ 1e 

II house. (20) 

Has it got a cei l ing that room? -- I said I do not go 

about looking at people's houses. 

I want to put it to you that you are abso lutely untruthful, 

that in fact this house is no t made e ntirely o f corrugated iron 

and t hat most of thi s house is made of brick an d that the room 

which you h ave described nO I, is tot a lly of brick . - - The inside 

of this room is of brick bu t.. th e o ut side this is of corrugatG,d 

-------iron. I grew up there and ~ was born there. -- Were you born in this ~oom? -- No , I mean in Kagiso 

Townsh ip. ( 30 ) 

w~s Aaron Khoza's fatl1 ~ r ther~? -- No, not in our meeting. 

Is/ . •• 
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Is there any - the fron t of the hOllse is made of brick. 

Well , they kno\,J .. 

But we a r e ,,.,anti ng to know whether you a re di.sputing that. 

-- I said I do no t 9 0 about look ing at other people ' s houses . 

I know my house , I know wher e I stay. 

Is there a fe n ce around t hi s house? -- Yes . 
'-----------------------------------------------~ 

\'Jhat kind of fence? -- Fence made of 'vi res and corrugated 

, iron , old corrugated iron . 

My instruc tions are th a t in fact there is a f ence, bu t 

it i s made of wooden slats. -- I am speak ing about some- DO) 

th ing I - this can be confirmed. 

Yes, we can confir m that you are ~n fact not tell ing the 

truth. Now tell me, was there a ny number on this house in 

fron t ? -- All our houses have numbers writte n on. 

A number? -- Yes. 

On the front of t he house ? -- Yes. 

I s that a ll th at i s on t he front of the house? -- I do 

not kno\tJ .. 

HO\v many times did you go to this hou se? -- Once.. Only 

the day of the meeting. ( 20 ) 

You see, I want to tell you my i nstruct ions are tl1at in 

fact th e name of the street is in bold letters on th e front of 

the house and can not be missed; on the b r ick \vork. Wh a t do 

you say about ~hat1 All cu r houses , those who are situ ated 

o n corners as it is in this c ase is Ramokojo Stree t and it i s 

the corner of Aitland and th e names of these st r eets are 

written on th a t hou se. 

Why didn't you t e ll me tl lat1 - - You did not ask me wh ich 

street hi s house i s s itu a ted. 

I3Y TH E: COURT : !"re your ins truction s lha: it is no t: o n the (30 ) 

Corner? 

T'1R/ _ .' • 
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NR COOPER: NO, my instruct j o ns are that it is on the corner. 

BY THE COURT: On that corner? 

MR COOPER: On a corner. Hhether it is on that particular 

corner I am not a ... Jare. 

BY THE COUHT: What is it? " Ramokojo and? -- Ansley . 

We ll, he has given you the names of the corner. 

~1R COOPER: My instructions 3t"e as well that it is in Ramokojo 

Road but I haven't got the name of the cross-street. Now, you 

know a man called Johnson Ny athi.1 -- Yes, very much. 

And where does he stay? ._- Johnson stays in 

Ramokojo street. 

And how far fLom the house of l\aro_11 Khoza' s father? -­

From the corner of Ansley a nd Ramokojo Street, one counts 

Malaza n.nd Modise - f'o1odise and then Malaza Street and then 

Nyathi three houses away from Khoza's house. 

( 10) 

Oi.d you evpr go to Nyathi's home? -- No , I know the houses 

though I do not go there. 

Did you ever meet Johnson Nyathi in connection with the 

YACM? -- Yes, \oJhe n they came to recrui t me. 

Where did you meet him then? ._- They came to my home. (20) 

Now, when you visited Aaron Khoza ' s house, were his parent s 

there? -- Whose parents? 

Aaron Kho z a ' s parents. 1 said I did not see them. 

\'Jas there anybody else jn the house wh e n you visited Aaron 

Khoza ' s house? -- I did not see who everybody ".,'as in the house. 

Was there anybody e lse in the house wh e n you visited Aaron 

Khoza's f ather I shouse? -- r do not know. TIle re a re people in 

the house and one could not ~s k who is in all these rooms. 

Can you descrlbe the pC' ~'p le who wer e in this house Hhen 

you p aid this visit? ,-- I sa i d I did not look who \Jas in (30) 

the rooms. 

Can/",O' • 
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Can you tell the Court ",'hat these people were doing in 

the house when you visited •• (inaudible - interpreter starts 

interpre ting) •• between 6 and 7 in the e veni ng. -- I said I 

did not know these people, I did not see them. 

NOW, hOh' many - \\'110 were all presen t on this occasion whe n 

you were at Aaron Khoza' s house? -- I was there. 

vJho else? -- Michael Matsobane, Danie l Matsobane, Aaron 

Khoza was present and Nyathi. 

And what happened on t his occasion? -- Nothing h appe ned, 

we only spoke about recruits . ( 10 ) 

vJho suggested th at you should go to Aaron Khoza I 5 house? 

Michael f"1~tsobane. 

For what reason would you go to Aaron Khoza ' s fat her's 

house? -- He said Que meeting should not be held at the same 

place every time, we should go from one place to anot hera 

l-.Jhen you say 'our' meeting, what were you? A group, were 

y ou a committee, toJel-e you an executive? -- I me an tt1e people 

who were there, the group th a t \oJas there because this \'/as before 

any elections were made, no executiv e existeda 

No\oJ when you arrived at this house of Aaron I<boza ' s ( 20 ) 

father , ,-".'hat 'vIas sai d? -- We spoke about recruiting grownup 

people \"ho cou ld act as people who would also recruiL 

No\ .. "IJho spoke about recruiting grO\vnup people? - - Our 

organiser, Mich ael Matsoban e . 

Irlhat did he say? -- Th a t vIe Sllould help by getting 

influential grownups who could also help in recruitinga 

Did he say anything else ? -- He t hen told us how t o go 

about recruiting, the manner of r e cruiting these pe oplea 

Ho ..... ' shou l d you go a bout recrui t ing? -- That i s organise 

picnics, seminars, d~ys of sports and ot ll er t l,ings which (30) 

Could bring people together~ 

Did/ • • • 
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Di d h e suggest anyt h ing e l se? - - Nothi ng further was sa i d. 

What did you say? - - I did not say a nything , I was invited. 

But didn't you reply to his suggestion ? -- Da nie l Matsobane 

had a rep l y. 

Nhat did he say? He sai d he wou l d ta l k t o t he authori -

ties, t he people who are in authority at the vJilgesprui t 

Community Centre and people at st . Edgars. 

What would he ask them? - - To permit u s to ho l d our 

semi nars a nd picnics. 

BY THE COURT: Is that for the picn i cs and things? - - Yes. ( 10 ) 

MR COOPER: Do you know, j u st as a matter of i n terest , this 

st Edgars, do you· k now i s it a missio n .schoo~ or do you know i t 

at all? I know you are doubtfu l about the name tha t was men-

tioned. It was a school, a boarding school some time bac k 

before this location, the Roodepoort Location was built to i t s 

present site. The building is still there, th e dO.l.-mitor i es 

also are still there. It is also e l ectrified. 

I am told fuat it is known as St Ansgars. Is that a l l that 

No. 18 said? --- Yes , he said he would go about gett ing places 

where this organisat i o n could go. ( 20 ) 

And ..... 'ere they the o nl y two people \-.'ho Jlad anythi n g to say 

on t hi s occasion? -- They we r e t he on l y peop l e who spoke. 

Aaron had nothing to say? -- I do not remember . 

And is that all that was said by accused No. 13 a n d No. 18? 

BY THE COURT : Do you mean about where they were gcing to ho l d 

t heil- t hings'l 

MR COOPER : No, about '-'J ha t V.'a s said that evening in the house 

of Aar o n Khoz a ' s fath e r. - - And fllrtheJ~rnore tha t our next 

mee t ing would be held at t h e London t-1issionary Society .. 

And after that did you r meeting t erminate? -- Th a t is ( 30 ) 

so , yes. 

And! ~ , . • 
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And you ... !~nt home . - - Correct .. 

Or did you run out, starting to recruit? -- No, one does 

no t recruit at night. 

Now, I asked you a question and that is, what did you 

consider yourselves to be? A committee or an executive, the 

group at Aaron Khoza ' s father ' s place? -- I think they were 

members of the executive because they formed this organisation . 

\oJhat did you consider yourself to be? -- I was being 

recruited to be shown the benefi,ts, th e good of this thing. 

Were you a member? - - Yes. (10) 

Now by the .... 'ay, you told us that you arrived at Aaron 

Khozals f ather ' s house between 6 and 7 .p . m. What time did you 

and the others leave Aaron Khoza ' s father's house? -- I did 

not look what time it was. We did not look at our \.Jat ches 

when we were finished meetin g , we did not look what time it was. 

Yes, but was it a short meeting or a l ong meeting? -- It 

was a meeting, could have been long or a short meeting. 

SY THE COURT: Is this the one where the question of thc;~ 

different religions came up! when someone talked about the 

Moslem or the Islam l::eligion? -- That is correct. 

And you had a ph~losophica l di s cussion about beliefs. 

That discussion , t he discussio n about the Christ ian a n d the 

( 20 ) 

Islamic came about at the London t1i ssionary Society. At Khoza's 

horne I was to ld the name, why it had been changed from YACM 

to YARM. 

/'11~ COOPER : 1" lell nOvl that is in r esponse no\.; to a prompting 

from a question by His Lordship. A moment ago you did not 

mentio n a ny suc h thing in y o ur evidence. You told us what 

No. 13 had said and no reference was made to the chan ge of name 

by you a nd you told lIS Vlh at No . 13 h ad said . Is that (30) 

correct? -_ This is in my ~vidence , the evidenc e I have already 

g:L ven/ . •. 
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given. 

I am testing your evidence now. -- Oh, I see. 

Well, you appreciate that. Yes, I am interested in 

being tested to prove I am telling the truth. 

You knew that you would be cross-examined before you gave 

evidence. -- Asking whether I am telling the truth; yes, this 

is true. 

You are not answe ring my question. -- vlhat is your question? 

You knew, I put it to you, before you went into the 

Hitness-box, that you would be cros5-examined. -- To test (10) 

the truth i n my ev idence, yes. 

Ho\oJ did you know you were going to. be cross-examined? Who 

told you? T!1is is a court and one expects discussions of 

this kind in court. 

NOvl you see furthermore Hhen I asked you \·,hat No. 18 h ad 

said you told us what he had said , tl1at he had referred to 

Wilgespruit and other matters, but you did not mention any 

mention that he had made reference to t he change of name, die 

you? I said it is mentioned in my written statemen t and in 
" 

this court. (20) 

You constantly refer to your written statement. Which 

written statement is this? -- It is the evidence I have given 

befo r e this Honourable Court. 

No, th2t is not your wr it ten statement. -- It is. 

Which i s your written statement that you are referring to? 

The evidence that h as been given before this Court. 

I~ow I wa~t to suggest to you, you are deliberately lying. 

-- I am telling the truth. 

You know when you say '.r0ur \oJritten statement, you are 

referring to the wri tten st atement you gave to the police .. (30 ) 

-- It is th e some evidence I ·gave before this Court. 

Youi • • • 
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You say it is the same, but evidence before the Court is 

not written statement. -- Well, I do not knO\". if I am hearing 

that. 

You are a school teacher. -- Yes. 

You are a principal. You kno\-J the difference between 

evidence in court and a written statement. -- They are the same. 

You know, I want to suggest to you, that they are 

different things. -- They are the same. 

And when you, I want to suggest to you and give you the 

last opportunity of being truthful on this point, that (10) 

when you referred to your written statement , you were referring 

to the \vri tten statement you gave to th,e police. -- It is a 

stateme nt that is in Lhis court and \vhi cll is the whole truth. 

BY THE COURT: You mean the contents of wh a t you told the police 

and what you have told me are the truth? -- Correct. 

MR COOPER: Your \o.lritten statement to the police, did you SHear 

before a police officer tha t l>Jhat is in there is the truth, 

the whole truth and nothing bu t the truth? ._- Yes, I took the 

oath and I signed. 

And you )mow you are bound by that oath that you gave (20) 

on that occasion, are n't your -- Very much correct. 

So you c annot depart from-that \vritten statement that you 

made to the police under oath. -- No, I cannot. 

"- Yes , if you do, they \o,i 11 continue to detain you. -- Then 

I would have to ld th i s Honourable Court a lie. 

But you know th a t if y ou told this Honourable Court a lie 

then you expect to be detained. - - That is correct. 

So that you know if you depart from your written statement 

to the police, you Hill be de tained . -- This depends on his 

Lordship. (30) 

\'Iho told you that it d.(·pends upon His Lordship? 

BY/ •• • 
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BY THE COURT: I did. 

MR COOPER : Old Your Lordshi p tell him? 

BY THE COURT: When I warned him in terms of the Section. 

You know the Section. 

MH COOPER: I ..... as not aware that it had been mentioned . Some 

Courts make no reference to the Section at all. 

BY THE COURT: Don ' t they? 

r·m COOPER: No, certain Courts do not. 

BY THE COURT: I thought we Here obliged always to . 

MR COOPER: vJell, I Has a l so under that impression. (10 ) 

BY THE COURT: \.Jell, be that as it may, he was probably told 

tllis beforehand , it is quite possible !~e was told beforehand . 

I'-1R COOPER: In fact you yJere told before you told evidence, 

Heren't you, that whether you were freed depended upon His 

Lordship. -- I was only told that it would depend on His 

Lords hip the Judge what he does with me. I knO\ .... myse lf to be 

under arres t:. 

But you ~ .... ere told this by a member of the police, we ren ' t 

you , before you gave evidence. -- No, they told me nothing. I 

regarded mysE-If as a person who is arrested. ( 20 ) 

v/ere n I t you interested to kn Ol.J what would happen \\'hen you 

came to court? -- I do not go about asking question s. 

You told us that you have been in detention. -- Yes, that 

is correct . 

Jiave you been in detent i o n - I am sorry, I cannot recall 

the date of your detention, I think you said November, 1977. 

No, October. The first ""eek of OctobeL-. 

Have you been in detention all this time? -- Yes, I am 

still detained, I am from j uil. 

During this period \..;erc you not released? -- No, I (30) 

\ .... ou l d have escaped now. 

Have/ •• ~ 
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Have you since the first week in October , 1977 •• 

(intervenes ) 

BY THE COURT: Is it October, 19771 -- Last year. I am not 

certai n of the date-; 

MR COOPER: Have you during th is period at a ny s t age been 

.... ,ralki n g around in Ka91501 -- I Has v ery far away from home . 

If I had gone to Ka91 50 , I have a passport, I would hav e 

escaped. 

Well, I have a n instruction that you we r e seen walkin g in 

Kagiso.· (10) 

BY THE COURT: Do you mean a free person? 

f1R COOPER : Ap parent ly_ -- Must have sElen my ,ghost. 

And in ne thal, hclve you been allowed out of your cell? 

Have you walk e d around in Bethal in the street? - - No, I am not 

in Bethal , I am from •• (inaudib le) 

Yes, but h ave you \oJalk ect along ou t - have you been allowed 

out to walk in the streets in 8ethal1 -- In the stree t, no . 

Wi th your friend Mr Tsu t sube. 

BY THE: COURT: Just let me ge t clear. I t hou g h t you were 

ta lking about t h at he was allowed out as a free person to ( 20 ) 

wander abou t, not wi th a con s tabl e t aggi n g alon g. 

r·m COOPER: I a m now aski n g him whether he \.Jas in filct walking 

aroun d this t ime with Mr Tsu t sube. -- I was brough t to Bet h a l 

duri n g l ast wee k, I think i t was o n W~dnesday. I wa s told I 

\oJould be appearing i n court. I do not know Betha l. 

BY THE COURT: \rIell t he' poipt i s r. a vc you bee n able to wal k 

a round here since l a~t ltJed n(c:sd ay? -- Not \./ith 'l' s u t s ube. I was 

with o ne Siphuti, we had gone down to t he s ho ps . 

NR COOPER : You \'Jere taken t o th e shops , were you? - - Yes , t hey 

h ad t a ke n me, t h ey had gone to buy f ruit for me. ( 30 ) 

We re you give n a n outing ? -- Yes, that is correct . 

All/ •• • 
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All right, let us go on. So is it correct, as you have 

told His Lordship this morning, tl1at the change o f the name 

of the organisation, the YACM to YAIH1 that was not mentioned 

at the house of Aaron Khoza's father? 

BY THE COURT: Are you sure he said that? 

~lR COOPEI1: That was the impression that I have of Ilis evidence 

that he said that and then he said •• (inaudible - interpreter 

i s interpreting) •• at the London •• • (inaudible) 

BY THE COURT: NO, no, he said the change was mentioned at 

Aaron Khoza' 5 house and what I had got ..,Jrong, the ( 10 ) 

philosophical debate, if one may call it that, about religion 

which your Junior . ""i 11 show to you and I see he is correc t, 

took place at the London l'1issionary Society there was a dis­

cussion about religion, Jesus CHrist was not crucified and a ll 

that, that is the same not e Mr Pitma n no doubt is showing you. 

fl1R COOPER: Your Lordship is perfectly correct, I am in error. 

Were you at any place subsequent to this meeting at Aaron 

Khoza's father' 5 house where Aaron Khoza "JaS presen t? -- I do 

not remember. From the meeting held in my house, I was invited 

to the one at Khoza's home. (20) 

At Khoza's home or his f ather's home? -- The house belongs 

to his fathcr~ 

And that ,-Jas the only occasion o n which you met Khoza. 

Is that correct? -- That is it. 

You never 1,.,rent t:o Aaron Hhoza ' g house? -- I do not 

know where he stays. 

Yeu do not even know wh e re he stays . NOvl, I want to come 

back to your statement this morning that you said that when 

the police arrested you, you thought that accused No. 13 had 

dropped you. -- Who is No. ] 3 again? (30) 

r1ichael fJlatsoba n e. J. did not: think that he had dropped 

me/ •• • 
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me, I realised he h ad droppe d me. 

That is when you were ar rested? -- Yes, correcL 

Now, you decided to tell the police the truth when you 

realised that Michael Matsobane had dropped you. -- That is so • 

.r realised now the police must get the truth. 

That you realised when you were arrested .. -- That is 

correct . 

And in the statement that you made then to the police 

you did tell them the truth. -- I tried to conceal our 

organisation. (10 ) 

No, but you cannot have it both ways you see. You say 

that you realised. th at Michael Matsoba~e had dropped you when 

you wer e arrested and that you then decided to tell the truth. 

That is correct, you said 501 -- I said during the 5 days I 

kept on wri ting and I wrote and vlrote but \oJhat I \'/rote was not 

accepted by Captain Schoeman. 

So in fact what you wrote was it f a l se? -- As I said I 

was concealing the organisation because this organisation is 

a secret organisation. Now i f people say they have a secret 

then it must be kept secret as such. (20 ) 

But at that stage you ap preciated that accused No. 13 had 

dropped you and you decided to tell the truth. Oh, you knoh' 
\ 

who No. 13 is. -- No, he i s not No. 13 he is •• (inaudible) 

~1ike t1atsoban e . 

No. 13 p l ease st a nd up. That is accused No. 13 and do 

not trifle with the court. -- Oh, I see .. 

When we now refer to No . 13 it is that accused. -- I 

understand. 

And please do not try and play for time in this pitiful 

way by having these little diversions. -- I am not trying (30) 

to pay for time , I am being asked questions by Counsel of 

things / .•• 
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things I know and he does not want to accept that . 

Now, although you thoug ht that Michael had dropped you and 

you decided to tell the truth, you made 5 statements to the 

police which !,o,'ere u"ntrue. -- Not only 5 statements, many. 

That were torn up? -- Yes. 

How many Vlould you say were torn up? -- Many. I wrote and 

I just wrote. If I ,,'rite, I do write. 

And over what period of time did you write these many 

sta tements? -- Five days. 

Five days. You , ... ere wri ting day and night? -- If it (10) 

was possible, yes, I wrote. 

Yes, \-/ell, were you writing day al1d nig~t? -- No, I did 

sleep at night .. 

Did you have a bed to sleep on? -- No, there \-/as no bed. 

I had the mat to sleep on. 

You were sleeping on a r.1 at in a n office? -- Yes.· 

Did you have a change of cloth~ng? -- Yes, my wife brough t 

clothes. 

When did you make a statement which Captain Schoeman found 

sat isfactory1 -- I made a statement which was acceptable ( 20 ) 

when I realised that this secret of ours has not been kept 

secret by Michael . 

And when you realised that flUchael had abused you, as you 

said, misused you. -- That is so. 

That is while you were s till in the office. -- still in 

the office. 

Did you learn that Mich ae l \-.la s a member of the PAC or had 

bee n a member of the PAC? -~. I did not':kno'l-J that and if I 

knew I would have had nothi N) to de ·,'Ii th him. 

Di d the police at any 51: age tell you that Michael had (30) 

bee n a member of PAC? -- Tlv~ police did not say so, they did not 

mention/~ •• 
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mention this . He mentioned to me that the police do not want to 

see him seated at one place . 
I 

BY THE COURT: That is wh at t1ichae l told you? r>1ichael. 

)\if{ COOPER: Just repeat \.,rhat did Michae l say? Th a t the 

police had eyes on him, that they were watching him. 

BY THE COURT: And that i s why he had to move arou nd, do you 

say? -- That was the reason. 

r-1R COOPER: But Michael neve r said that he h ad been a member 

of th e PAC. -- No, he did not say tha t. I only knew that our 

organisat ion \-.'a5 a cover for the PAC. (10) 

And if you had known that Michael had been a member of the 

PAC \vould you have had any thing to do wi th 1"1ichael? -- As ·1 

have already said , I would have had nothing to do with him. 

Nothing to do \O/1th it at all .. And wasn ' t it that during 

detention that you heard that Michael had been a member of the 

PAC? -- No, he told me in th e meeting that was held in my home. 

And wasn't it during the detention that you suddenly 

thought that tllis man must have been or is a member of PAC, 

and he has got me into trouble nov.'? -- No. 

Well, you see , I want again to say when do you think ( 20 ) 

that he misuse d you? -- When did he realise ? 

Yes, when did you reali s e that accused No. 13, Michael, 

had misused you? -- He made me a front for the Kagiso school 

chi l dr e n by holding a meetin g in my school. Secondly, he made 

me a fro nt, tIl e eyes of the Kagiso residents in the meeting 

that was held in the community hall a nd as it is right now I 

am in jai l. 

Did you resent that he ;"nade you a fron t? -- Very much, very 

much. 

i3e cause you did not re a lise th a t Ile 'vias making you <1_ ( 30 ) 

front at the time tl, a t he wa s using you a s a front. -- Altogether 

not/ • •. 
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not. I accepted him to be a person who is working together 

wit h me. 

And it was only after you were detained that you thought 

t:ha t accu sed No . 13-- had used you as a front . -- I realised 

that. It became very clear that he was using me as a front. 

And it v;<as only after your detention by the police that 

you realised or thought t hat the YACM was a front organisation 

for PAC . -- No, he h ad told me so at the meeting held in my 

home. That r \135 aware of .. 
=-

The n why do you resent being a front when you were (0) 

willing to be a front? -- Th e organisation was a sec r et organi-'-sat~io:=n-.---------------
You said you resented the fact. First of all you said you 

did not know l~'lat he was using you as a fro n t when you h ad the 

meeting of the 5 tll August in your schoo l . -- That is correct , 

I was not aware of it . 

Bu t you resen ted it once you di scovered it. -- Very much, 

I resented i t very much. 

Ho w can you say you did not knO\" you we re being u s e d as 

a front if you r ev idence is true that he told you that this (20) 
• 

organi sat i o n th a t you were b e longin g to was a front organisat i o n 

for the PAC? -- Rig ht 11 0 \" you h ave now produced documents whi c h 

are not knO\",n t o me. He h as a secre tary not kno\oJn to me, r 
~ 

have never .s ec J\ the secretar y . He has a t r easurer not knovm to 

me ;''"'In av e not seen Cilly mone y. 

---'-----,I..,s~L·1)1s the tlme then tt1at you realise for the first time 

that t he organ i satio~ you belong to is a front organisation? --

No. 

All right , you say you \'/ere u sed by acc used No . 13 a s a 

fro n t when you agreed to hold this meeting on the 5t h ( 30 ) 

August at the school. Ye s . 

And/ ••• 
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And you made a f iery s rr:-~ ech according to you . -- That is 

correct. 

But then you \vere not b e ing a front when you made this 

fiery speech. -- The meeting was convened by Matsobane, Michael. 

The chairmen were myself and Michael .. I did not know what I 

had to say. He told me what to say. 

0 11, now, come, come, you are a man o f 47, you are a school 

principal and you want the Court to believe Michael is the one 

that told you \ ... hat to say? -- That is correct . 

You belonged to the School Principals Organisation, (10) 

didn't you? -- That is so. 

And you and atller school principa~s had met be fore the 

5th August? -- That is so . 

And the par e nts had met before? -- That is so . 

The princ ipa ls were concerned about the grievances which 

the young had? -- That is s o. 

The parents were concern ed about the gr ievances of l: he 

young which h a d led to all the troub le? - - Tll ct is all corr ect. 

f,nd you a nd all the other principals .... 'a n t ed to coo l davin . ---' 

the situution, to get the children to be calm and for law (20) 

and o :.~der to be r e stored .. -- That i s correc t .. 

You felt very strongly a bout that . -- That is so . 

And that was t he purpose of the meeting of the 5th August, 

Hasn't it? To discuss the griev a nces or to h e ar the gri e vances 

of the students . rli chael Matsoba ne is not a principal nor is 

he a teach e r. 

Sure, bu t the pu r pose \",a s to h ear the gri.evance s of the 

children , wasn't it, of the meeting o f th e 5 th August? -- That 

is what Mich ae l wa nted .. 

Sure, and also yo u want e d to c a lm t he c hildren. -- No. (30) 

to/ • • • 



G33 SCJANA~1ANC 

to tell us what they were a g ainst, what they did not want. 

You did not want to inflame the children to riot , did you, 

o n the 5th Au gust? -- I I"ould not have done so because my school 

was amongst the burl'1ed down schools. 

Sure, and yet you tell t hi s court. that you made a fiery 1('1 
speech, approving of rioting . -- That 15 very cor rec t . II t 

Yet you were against riot ing. Yes, though I did not 

mention there should be rioting. 

What did you me n tion i n your fiery speech? -- If one 

makes a speech, a political speech, one does not actually (l0) 

mention, it is not usual that one should say now look , go on 

rioting, one .does · not say keep o n fig hting. There are different 

political speeches. 

That may 'veIl be, but you told the children that t hey h ad 

to unite. -- Yes. 

You referred to so l ida1.- ity. -- Very much. 

What did you mean by that? -- Solidarity, come: toget her , 

be one. 

CD And you told them that they were getting an inferior brand 

of educat ion. -- They mentioned t hi s inferior ed ucation. ( 20 ) 

What I do is I teach them this inferior education . 

Did you tell those prese nt o n the 5th August, 1976, that 

what the y were having was an inferior brand of educat ion? ._­

They me ntion e d that they did not want t his brand o f education. 

It was the cause of tile riots. 

~ Did you tell those' pres e nt th at th e children V-Jere getting 

a n infer ior bran d of education1 .,l-- How cun one tell people in -
speeches that this i s not right ? \'/hat kind of a speech is 

til at? If it is something t!l~t is not good. 

Do you deny that you told the children t h at the i r (30) 

educat-ion 'vI as an inferior bra nd of education ? If I wanted to, 

, 
, I/ .•. 
c 
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I could have called them in the beginning of this kind of 

education, Bantu education , because I was teaching already a nd 

I cou ld have told them this is not the kind of education I 

received or alternatively I CQuid have resigned . 

On the Stl, August , 197 6 , at the meeting at your school, 

~ you did not tell the children that their education was an 

, , 
~ 

--inferior brand of education? - - It had already been men tioned 

b;--7t"h~e~m~t~h~a~t-'t"h~e~y~d~i~d~n~ot want this type of education. In fact 

not only those, but the whole country. 

You k now, you hav e not ansvlered my question althou gh 
' ........ -. 

(1 0 ) 

I have repeat e d it at least half a dozen times in this form • 
... 

You knO\v that. -- . You are asking me one and the same question, 

but only i n different ways. 

You are not answering it because you are trifling with 

the Court. -- No , I am not doing so • • (i n tervenes) 

\vhy are you not answerinl) yes or no t o my question s? -- I 
~ 

have. "I I! 

You have not . How dare you suggest that you have ansvJered 

my question yes or no? -- I have answered. We? . 
~ 

Wel l, the recor d wil l speak for itself. Did you o r ( 20 ) 

did you not tell those prese nt at your school on the 5th August , 

1976, that th e ir education ~as an inferior brand of educ a tion? 

No. 

You did not. Did you '..:.e 11 them, yes or no, that they \..,ere 

invOlved in, t hat is rioti ng, was all right, it was the right 

thing? -_ I said they mlist unite to become what you call 

solidari t y and I said ~n th a t way they can all speak i n o ne 

Voice. If I still remember my spee=h made some 2 y e ars ago. 

So do I gather from v/h a t you have said no\V that you did 

not tell the studen ts who were present t here that \oJhat they (30 ) 

",rere invo l ved in, that is th e- rioting, \-las all right, it \·,ras 
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the right thing? I said to them v/hat they v.Jere involved in 

was a good thing by shO\-.ling v.'hat they reject but further said -it is not being done in the 4ight man ner. , . 

If anybody said that you told them that the rioting was 
I 

al l right, would that be false? It would be false. It wou ld 

be false before this Court. 

And if anybody said that you had said on the 5th August 

to those present at the meeting that rioting was the right 

thing, that would also be false. -_. How can a person who has 

lost things in the region of R8 000 in his personal things, (10) 

still say it is right to riot? 

Sure , obviously, and so a ny such allegat.ion is made that 

you said that rioting was the right thing, that would be an 

infamous lie. That I-muld be a lie. 

Why did you tell infamous lies in your evidence- in- chief 

to this Court? -- I did not tell any lies to this Honourable 

Court. 

I l,..i11 read to you fl-om our notes, His Lordship IVill 

COl~rect me if I am wrong in my notes. You said to those pr esent 

that the education \.olas a n inferior brand of education. Do ( 20) 

you deny that you said that in tllis court to His Lordship? 

I said to them •• (ill tervenes) 

Do you deny that you sai d it t o His L01-dship? Do not give 

us speeches any more. I am not making a cpeech, I am trying 

to correct tllis wrong. 

You are trying to ~vad c the evidence, false evidence th at 

you have already given. -- I said to t~0 children if they do 

not want a thing then they must spca i: up , but it is not the 

right \oJay of doing things. 

You are not anslve ring Hly question . _0. I have answered (30) 

the q uestion. 

Yo u/u .... 
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You see, you are not sitting in judgment, His Lordship 

is sitting in judgment and I shall have no difficulty in 

submitting that you are a lying witness on this poInt , but I 

want to g i ve you an- opportuni ty . - - I am the pe rso n who is 

bei n g driven , is it not 507 

Are you be i ng drive n ? And wh i le you stick to fal se 

evidence you will be driven. -- It is diffic ult f o r me for 

Cou nsel to want me to speak a lie before this Court. 

Do you de ny having told His Lo rdship - and it is a very 

simple question - tha t you to l d those pr e sent that the (10 ) 

educatio n was an inferior brand of education? - - I did no t 

say so. That Has no t 1.-,hat I said • 

BY THE COURT: •• (inaudible) 

t-m COOPER: Thank you , M' Lord. IrJIlat h is Lordship says t hat 

this i s what he \-Irote dO\vn and ,.,rhat he heard you say . And 

the next thin g nO\l, , do you deny th at you told Hi s Lords h ip 

I told them th at what they were invo lved in, rioting, was a l l 

1.~ ight, the right thing. Do you d eny or admit hov i ng said that 

~:::-:-~=~----.-=-to Hi s Lordship? - I said .... ,hat they arc doing i s l.~ightJ but 

the manner in which i t is being don e that it is not right. ( 20 ) 

Now le t me j u st - you k now , His Lordship has great 

patience, but the way you ar e ans\'Jeri n g the qUf~ stions i s real ly 

s training hi s patience a nd everybody el se ' s pa ti e nce . 

BY THE COUllT: My n ')t e is tha t you said both t hose two t h i ngs . 

Let me read you Hhat My not e is. Can you just give me a 

refresher on the place. " 

S-'JH COOPER : He gave the n am(~s of the pe0ple who were the r e, 

Mali t a Mogojoe , Mrs Mzimel a , ' Kh ehla t~aseko and then he went 

into what happened. I tol d t he children that they h ad to 

aChieve 0 1.- be Black .sol idar ity ; IH ac k education was an ( 30 ) 

inferi o r br a nd - that is my note . They \vere involved in the 

right /~~ " 
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right th ing, that is rioting, to get t h ings right. That is 

\.,rhat my not e is of what you said . This is probably a mistake 

made in this court bec ause what I said was not what was written. 

Whe n I spoke to the ·· children at school, I did not make notes of 

Hhat I said. There is t he poss ibil ity that one can make a 

mistake, one \'Iord there and one word there. One can make 

mistakes of 'vIhat he said, particularly after 2 years. ~/hat I 

told th is Honourable Court is the truth, though I did not 

\\'ri te what was being said , I just spoke . Counsel \vants me to 

turn the truth that I have told here to a lie. (10) 

I do not wa nt you to do that and I can understand that 

things can be forgotten and mistakes can be made , but hlhat you 

wi ll have to try a nd explain I if you ever can, is how yesterday 

you say one thing which has a clear meani ng , a very specific 

mea nin g and today not not only do you deny having said that , 

but in fact you say you ",ould never have said it. 

THE COURT ADJOURNS FOR TEA. THE COURT RESUMES. 

JAMES SEJANAMJ\NE: s ti 11 under oa th : 

FURTHER CROSS--EXAMINATION BY l-lR COOPER : (The 

\-litness wan ts to say some thi ng t o the Court, H'Lord.) ( 20 ) 

BY THE COURT: Yes? -- I just want to mention that if questions 

are being put to one, there is a possibility of one making a 

mistake in answering. I mad e a mistake a few moments ago 

----------
before this Honourable Cour t because of education "'/hich I 

admit ted wa s inferior. I al s o made a mistake when I said riot-

1n9 was not th e ideal thi n g. Yesterday I sa id to this Court 

\oJhen I made my speech" the o.ddress at scr,ool, I said the actual 

caUse of the rioting was bec ause of the education. I also said 

they have the right to fight an inferior education. Another 

thing is I sai d it is right t o riot, I said they are right ( 30 ) ' 

in rioting, but the speech I made to the children I sai d to 

the/ •• • 
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the chi Idren the way in \vhich they show their rejection of 

this, is not being done in the right manner because they 

involve in burning schools, t hese schools b~ing the institutions 

for men. I told them if they burn t hese places \l/here they get 

their educat:ion, \· .. here \l/ould they get education from. I am 

making this explanation , asking His Lordship to pardon me for t not having a n swered the question which I did 

few mom e nts ago .. 
.. 

not understand a 

MR COOPEIl: You understood every question that I putm you this 

morning. -- It was because of these questions that I made (10 ) 

a contradiction of what I had said. 

Did you understand my questions this morning or did you 

not? -- I did not understand the question and I gave a statement 

which contradicted wh at I said that •• (i n tervenes) 

How dare you tell the Court that you did not understand 

my questions? I did not understand the qllestion and I gave 

a statement that contradicted what I said to this Court. 

BY THE COURT: Did not understand? -- The question, henc eM 

eh , hence. 

MR COOPER: But what didn ' t you understand about my question (20) 

when I asked you whether you had said to those present that 

they had a n inferior brand of education? What didn!t you 

understand about that question? -- I altogether did not under-

stand the question. I said to the children in facl the educa-

tion you are having is an infe rior education and they ha~ the 

right to fight in rejecti ng it and further said they have the 

right to carryon with the riots but the v.ay in vJ llich they 

were doing it is not correct because they were damaging our 

educational in stitutions. 

No w will you answer my questi on and not give the (30 ) 

Court a speech? l'Jill you ju r. t listen to me nO\",? -- I ask the 

Court/ •.• 
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Court to pardo n me .. 

Yes, th e Court does not pardon untruth f ul witnesses. 

Wou ld you ju s t a n swer my qu es tion? I asked you a question 

this morning whet het, at the meeting of the 5th August , 1976, 

you had said to those present that th ey were h avin g an 

inferior brand of educa tion . Do you remember me ask ing that 

question? -- I r e member th at que stion. 

You understoo d the question? - - I did not unde rstand what 

the qu e stion - what was implied by it . 

Did you unders t and the words that I uttered? -- Not (1 0 ) 

so clear ly. 

What di dn ' t you under stand? -- I ~id not understand which 

direction your question was taking . 

You did not understand what directio n my question was 

taking? -- Correct. ." 
And therefore you were Lhinking which d i rect i on I was 

gOi ng t o go, you a n s were d accordingly? -- It is only no\-) th at 

I realise \oJhat was intended by you [" question .. 

But a t the time you understood the \vords that I ut tel-ed 

an d which h'ere translated t o you by the Interp["eter? ( 20) 

As I said I did not underst a nd the di r ect ion. 

I am nol interes~ed whether you understood the direc tion , 

I am interest e d and the Court is interested to know wheth e r you 

understood th e question . -- Yes , I did . 

So, _y~o~u~g~a~v~e~a~f~"~a~l~S~e~a~n~s~,~}e~r~~b~e~c~a:" u~s;e~y~o~u~d~i~d~~n~o~t~u~n~d~e~l~'s~t~a~Qd 
'-.. 

tl,e direction in which i was goi ng? -- That i s so. 

- 30 yoo de l iberately li c.cl to Hi ::; Lordship because of t he 

direc tion that you thou ght 1 was taking you in my cros s-

examin at ion. -- No , I did not. li e . 

We ll, you have just a ~oment ago said that y OIJ lied. (30) 

-- I h a ve asked the Court to pardon me o n th a t. I said I made 
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a mistake. 

No, but you did not mak e a mistake. -- It was not a lie. 

Wasn ' t it a lie? - - No, not a lie. 

~'Jasn I t ita lie hlhen you sa.id you had not referred to an 

inferior brand of education? Wasn ' t that a lie? -- I said I 

did not u nderstand th e question. 

Did you say that this mor ning, that you did not understand 

the question? -- Hence I made this addl-ess to His Lordship .. 

No , no, but didn't you tell His Lordship this morning: 

MILord, I do not understand the question? -- No, I did not. (10) 

Why not? -- I did not know \.Jhat was intended by the question • 

. But \oJhy .didnJt you tell His Lordsl)ip, 5~mple, MI Lord, I 

do not understand the question? -- Well, I did not understand 

the question. 

But of course you did understand the question, as you have 

all-eady ildmitted to me. -- r hewed the question, but did not 
, 

undel.-stand it. 

Do you anS\'Jer questions h'hi ch you do not understand? 

Anybody being asked questions can make mistakes. 

No, we are not t a lking about maki ng mistakes, but (20 ) 

do you anS\-/er questions that you do not understand? -- hlell, 

a nybody can anSHer a question in a way •• (inaudible) 

No, but that is not the point. You said this morning 

that it \-Jas or. infamou s lie .- you agree d to my suggestion that 

it h'as an inf amous li e if somebody viere to say that you had 

spoken about a n inferio~ brand of educa tion, you said it was an 

infamous lie. 

infamous lie? 

Did yO,u say t hat? Did you agree that it \-Jas an 

Yes, I agc~e . 

v.'hy did you then agree if it \,1;::' 5 not an infamous lie? 

It was because I did not un de rstand the question. (30) 

Bu t ho\." could you say that sOlnethi ng is an infamous lie 

wh en/ ••• 
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Just simp l e , just 

as I have been using my brains to answer questions. 

Sure you have. Because you see , you have a good 

of the English langUage, haven't you? -- That is so . 

command

V 

Sure, you understand me ~ -- Yes. 

And you understand the English that I use. -- I do. 

And the English that I used this morning was not compli-

cated, was it? -- That is so . 

And in fact you had an opportunity to think about your 

answer to my questions because you have the Interpreter first (lO) 

of all interpreting and then you answered. Isn 't that true? -­

That is so. 

NOW, then you see you also said it was an infamo us lie 

if it was sug gested th a t you had said that what tlle se children 

were involved in, that is rioting, .... 'as all right, the right 

tIli ng . -- I did not underst a nd the question. 

But what didn I t you unde1.~st and about that question? -- I 

did not understand the inten tion, the direction of that quest~on. 

No, no, you s ay the direction, what do you mean about the 

direction of the question? -- If a person is being asked (20) 

questions , being told that tllis thing i s like this a nd he knows 

abou tit, he may gi ve a 'vJrong anSHer . 

Do you understand this questi on? Did you say to those 

present that what they were i nvolved in, rioting, was all right, 

the rigl,t thing? Do you under st a nu that question? -- I under­

stand that question. 

You have no dif f i culty in an s\<Iering the question? -- There 

is a possibility of a difficu lty. 

What is the difficulty? -- In ~ .l swerin g the ques tion. 

But what difficulty is Lhere ill answering th a t simpl e (30) 

quest io n? -- Questi o n ~ can be a ns Hered in different ways. 

Yes / •.• 
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Yes, it can either be ans wer ed truthfully or untruthfully. 

Don I t you agree wi th me? -- I agree \r/ith you. 

Nm'l, you see, again I put another que s tion to you, very 

simply. Did you say to those present that h'hat they were 

havin g \rias an inferior brand o f educat ion? -- Yes. 

You understand that question? -- Yes, I do. 

When that question was pu t to you this morning you under-

stood it. Not earlier the morning. 

Why not this morning? -- It is one question which one 

CQuld answer rightly or incorrectly. DO) 

Did you an swer it incorrectly this morning? -- I have 

already made an admission for this Cour.t that I answered 

incorrectly. 

In fact your admission is tha t you answered it untrutl1fully 

this morning. -- No, it is not so. 

Well, what is the truth that you told the Court this 

morning before the tea adjournment ? -- I h ad made a mistake in 

a nswering. 

Did you also answer truthfu l ly .",hen you denied to Hi:') 

Lordsh ip that you had said (a) that those present were ( 20) 

having an i nferior brand of education; and (b) that you told 

them that they were involved in rioting a nd that rioting I-Jas all 

right, the right thing? -- The question put to me was not what 

I have said to the children
j 

he nce my r ep ly to that was in-

Correct. 

The question put to you this morni ng waS t and there "'Jere 

a fe w question s , wa s whether you adJlli tted o r den i ed that you 

said certain things on vJed nesday in this COULAt to His Lordship. 

Do you remember that? --- Yes I I do remember. 

And you were asked whet lle r you admitted or denied th a t (30) 

you had told I-lis Lordship pn~v iously in thi s case tha t th e 

educ<:l t ion/ ...... 
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education was a n inferior brand of education. Do you remember 

that question bei ng put to you? -- 'x'es, I do very Ivell . 

That is a simple straightforward question. -- I could 

not answer it correctly bec a use it is what I said. 

But answe r was it a simple strai ghtforward question? 

My ' reply is t hat I did not answer the question correctly. 

Was it a simple straightfoClvard question tha t I put to 

you? -- It was not complicate d, it 1"'8S straightforlr/ard . 

And you denied to His Lordship that you had said this 

previously. -- Yes, that is why I asked this Court to (10) 

make this correction. 

Forget about. what you as ked the Cqurt. The question I'lhich 

I put to you was a simple straightfor ward question, yes . -- 'x'es • . 

'x'ou deni ed that you h ad said previously in cour t th at it 

was a n inferior brand of ed uca tion. -- Yes. 

That was d lie. -- It was not a lie. 

~vas it t he truth? -- I d id not answer the question. 

You did u ndersta nd the question , you have admitted to me 

a moment ago t hat you understood the qu es tion. -- I did not 

understand clearly. (20) 

Finally, whe n you deni ed this to His Lordship this mornin g 

that you h ad to ld those present th at wh at t!ley were involved i n, 

rioting , was a ll right, the ri ght thing, you unders tood the 

quest ion IrJhich I put to you ? -- The question Ivas straight-

~---------------forward. 

- SOre, you understood tIl e que stion? - ~. Yes, I 

And you told a li e to His Lord s hip. -_. ! d id 

did. J 
not answer 

correct ly. 

Yo u told a lie. Isn ' t t hat tr ' ~e? I sn't that co r rect? 

I did not anSvler t he questi c:" correct ly. (30) 

We ll, I shall ask His Lo rds hip to make the obvious finding. 
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Now wh at h appened \'Jh e n the Court adjourned jus t afte r 11 o'c l ock 

and whe n the Court reassembl e d at 12 n oon, \vhat h ad happen e d 

which made you tender t h is exp l a nat ion to His Lord zh ip? In 

this hour hlh a t happened? -- I \.,ras sitting and thinking goi ng 

over the a n S\oJe rs I have give n to this Court. 

Now the e xplanation th a t you gave to Hi s Lordship boils 

dO\vn to this, that you did tell the children t h at you approved 

of rioting . Is that correct? -- Yes. 
____ ~~~~~~~~~~~~~J 

And in f act that \ .... a5 an infl ammatory thing to tell 
~----------------

these l 
(1) children , wasn't it? -- I do admi t it. 

But you told us this morning that you were opposed to 

inci ting the childl.~en. -- The manner 111 whi ch it vms being 

co nducted was not correct. The mann er i n which the rioting 

was conducted~ 

But they must h ave a di ffe r e nt: way of rioti ng ~ Is tha t 

\O!hat yuu al.-e suggest ing? -- Ther e Cl.l-e many \ ... ays of s howing o n e I s 

rejection of a thi n9~ 

Did you want th em to ri o t in a d i fferent way ? - - No t by 

burning SC11001s. 

NOW, in fact isn't it cor r ect that Ca pt a i n Sc hoeman ( 20 ) 

inter-vieHed you before you we re arrC'[;ted? Not you pel-sonal l y, 

bu t you and a number of o ther indiv idual s~ -- He spoke to us 

as h eads of schools. 

Yes , you were calle d by Capt a in Schoem a n to 11i5 office 

i n Augu s t - in approximately August, 1976 . -- That is so~ 

\'Jho \\'ere a ll present? .0- All pri nci pals of our sc hools . 

Yes, and were the re also variOllS per s o ns there who vJet"e 

pare n t s ? -- He t ook us in g r'o ups w!1e!1 h e addressed us , but the 

par en ts were pre !:>ent~ 

li e took t he principa ls i n a group? 0.- He s t arted by ( 30 ) 

Schoo l principals. 

hlh at/ .. ... 
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\'Jhat did he h'ant to knOh' from the princ i pals? -- His plea 

to the principals was th at th ey should talk to t he children 

in an endeavour to calm them downa 

Did he also ask " who were present a t meetings? -- There was 

nothing asked by him about meetings. 

Also did Captain Schoema n talk to a group which represented 

the pare nt s at this same occas ion? -- After when the principals 

left, whe n we went o ut, the group that represented the parents , 

the Par e nt s · Association went in . Let me first say this: "/hen 

the principals went out, member s of t he School Board ~oJe nt in. (lO) 

He spoke to them. 

vJ ere you . there? -- We were not pre::,;ent. 

And then he spoke to another gro u p? -- That is so. 

They were a group of parents. -- Yes. 

We re you a member. of th at group? -- Yes. 

Did he ask those prese n t wheth er they ha d attended il 

meeting cal led by the Parents' Associ at ion? 

was then addressing \-/ere members of KAPA. 

The peop l e he 

Yes, but d id Ile ask "'hether they h ad attende d a meetin g ( 20) 

called by the Parents' Associ a tion? -- They, the KI\PA were the 

peo ple who co nvened t he meet i ng, the Parent s ' Association . 

BY THE COURT : TIle meet ing "li t h Captain Schocman or another 

meeti ng? __ The meeti ng \.,hi ch \< .. as bei ng addressed by Captai n 

Schoem an there. 

~R COOPER: I may not be put ti ng the position clearly. My 

instructions ~re that Ca ptai n Sc hoem a n called the parents and 

the principals a nd he ~poke to them in g rou pS j that he asked 

thOse present , tI,e parents tl)a t were rre~ent in th at group, 

whether any of them had attended a meeti ng called by the (30) 

Parents' Association ; that j s obvio usl y a mee ti ng prior to 

th e/ • • . 
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t he occasion o n which he was talki ng to you. -- Was it t he 

former Parents ' Association? 

Yes. -- Yes. 

And did you deny that you had attended any meeting o~ the 

Parents ' Association? -- I admitted , I told him further that 

a l l principals were invited to the library, together with t he 

community . 

BY THE COURT: Now what meeting in the library were you talki.ng 

about? I just want to get clear. You said you told Captain 

Schoeman that all principals and others in the community (10) 

had been i nvited to the l ibrary. -- I said so. 

Well, what meeting at the library was that? -- It was a 

meeting by the former Parents' Association. 

In the library of? -- The Kagiso Library. 

You say your instructions are what? 

MR COOPER: Thut this witncsc and other principals denied 

"having been in the meeting called by the Parents' Association. 

That is my one instruction. 

BY THE: COURT: Well now, are you quite certain t'hat you and he 

are talking about the same thing? You must bear in mind he (20: 

is talking about a former Paren t s ' Association and you may be 

talking or your instructor may be talking about KAPA • . . 
MR COOPE:R: We are in fact ta l king about KAPA. 

BY THE: COURT: You are, you mean the people who are i nstructi ng 

you are. 

MR COOPE:R: My instruction s are that it was a Parents' Associa-

tio n meeting. 

BY THE: COUHT: Yes, bu t you see KAPA was even tu all y formed-, it 

was a new Parents ' Association. 

MH COOPER: That is correct • 

.?Y THE COURT: Now he said ' that he told the captain that he" 

indeed/ ••• 

(30) 
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indeed had, as the other principals, been invited to a meeti ng 

at t he library of the former Parents ' Association . 

MR COOpeR: No , my instruction s are - a l though I suppose I 

had better clear this up. 

BY THE COURT: You had better clear this up. 

THE: COURT ADJOURNS FOR LUNCH. 

THE: COURT ReSUMES AT 141100 ON THE 15th MARCH, 1978. 

JAME:S SEJANAMANe: still u n der oath: 

FURTHER CROSS- EXAMINATION BY MR COOPER: KAPA was the Parents ' 

~ssociation , was it? -- There was originally a Parents ' ( 10) 

Association before the take-over by KAPA. 

And KAPA was chosen by the students. - - That is so. 

And you were a member of KAPA. -- That is so. 

Actually yo u were proposed as chairman but you were not 

elected. -- That is not ·50. 

Now, after the riots Captain Schoeman called KAPA, 

prinC i pals, the School Board and the SRC to the police offices. 

Yes, these organ isations were called. 

You were prese n t that day. I was present that day. 

And Captain Schoema n spoke to the principals. -- Yes. (20) 

And the pri ncipals were asked whether they had bee n 

present at a meeting called by KAPA. -- Th e re was no meeting 

"called by KAPA during those days. 

A meeting called by KAPA before the riots . - - I do not 

know of any such meeting. -

There was a meeting called by KAPA after the riots. -- I " 

do not know of such meeti ng. 

Anyway, my inst~uctions are that KAPA called a meeting 

after the riots . - - I a m hearing that fo r the first time. 

But the principals denied to Captain Schoeman that any ,(30) 

I of them had been present at" this meeting called by KAPA. --" Well , 

II . .. 

, 
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I am hearing it. 

BY THE COURT: I just want to get clear about somethlng . 

After KAPA had bee n elected, t h at was Mr a nd Mrs Mogojoe, 

Michael, you and Hippo, you were elected to that position. 

That is so . 

Was n' t a meeting of KAPA held, that is a meet ing of KAPA 

held at Mrs Mogojoe ' s house? -- This d ay at Mr s Mogojoe's was 

t he day when Moses was co- opted and Da niel Matsobane and o t he rs 

were not elected . 

Was that a meeting though of KAPA7 -- Only to choose (10) 

a cha irm an •• ( intervenes) 

Yes, b u t i t was a meeting of KAPA. -- Yes. 

Moses was chosen as the chairma n, Michael was t he secretary 

a nd Mogojoe was the t r easurer . -- That is so. 

And then there was a nother meeting of KAPA at the Kagiso 

Community Hall. -- Yes • 

. MR COOPER : And you were present at that meeting. -- Yes, I was . 

BY THE COURT: And that is where members of the SRC o r new 

people of I(APA were introduced . Is that correct? -- Yes. 

And Shun Chetty was the guest of honour. -- That is so. (20) 

And then you say t ll ere was another meeti ng of KAPA. Now, 

what I do not quite u nderstand is you have said to Cou nsel that 

there was no meeting called by KAPA. -- Cou nsel said af t er we 

had been called by Captain Schoeman. The meeting th at was held 

at t he h al l, wa s he l d before we were called by Captain Schoeman. 

Yes, that is so . Which hall? The community hall? -- The 

Kagiso Community Hall . 

Or the library ?- Is that the same thing? -- No, it i s not. 

AI. t he Kagiso Communi ty Hall. 

I still do not I."eall y know. Anyway, go o n. (30) 

MR COOPER : I will cleaL~ it u p in a few minutes, M' Lord. Any way, 

Captain/ ••• 
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captai n Schoeman asked you whether principals had at t e nd ed a 

meeting called by KAPA. Which meeting? 

Any meeting called by KAPA. 

BY THE COURT: A public meeting? 

MR COOPER: A public meeting, yes. 

BY THE COURT: A public meeting arranged by KAPA. Di d 

Captai n Schoeman ask you whether the principals attended suc h 

a meeting? -- Yes, pr incipals were prese nt at the meeting called 

at the hall a nd al l the communi ty members of the community 

were also present. (10) 

But did Captai n Schoeman ask you about that? -- Yes, he did. 

MR COOPER: ' And did the principals deny that they had a ttended 

t h at meet ing? -- Nobody denied. 

Did they admit that they had bee n at that meeti ng? -- They 

admitted. 

BY THe COURT: What meetin g? 

. MR COOPER : That is a p·ublic meeting called by KAPA. 

BY THE COURT: Whe~e? I do not understand this evidence . I 

mean it is no use just - what hall? 

MR COOPER : May I ask the witness at which the hall... (20) 

(intervenes) 

BY THE COURT : Well you are pu t ting something to the witness. 

You must have a hall in mind from your instructions . 

~R COOPER: I have in mind t he commu nity hall. Now the meeting 

that you have referred to . now which was called by KAPA at which 

the school principals were present, where was that meeti n g he ld? 

It was at the Kagiso Commu nity Hall. 

And you see , my instructions are that the principals all 

denied that they had attended this meeting at the Kagiso 

Community Hall. -- No principal denied. Those who had (30) 

attended were there and there are some which did not go . 

You/ •• . 
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You were o ne of those who attended that meeting at the 

commu n ity hall. -- I was present, yes. 

And my. instructions are you were rebuked by Captain 

Schoeman for denying that you had been there. -- I did not 

deny this. 

BY THE COUf~T : Now before you go on. Before the adjour nment, 

you said something about a meeting of the former Parents ' 

Association, that is the one before KAPA took over, at the 

library. Is that correct? - - Yes. 

But ttlat was not KAPA, t hat was the Association of (10) 

Parents, the association before KAPA took over, is that what I 

understand? At the library. -- That is 50. 

MR COOPER: Did you not at that stage when you were at the 

Krugersdorp Police Station being questioned by Captain Schoeman, 

think it necessary at that stage to reveal of your associatio n 

with accused ~o. 13? - - No. 

Yo u did not think it was necessary to go and tell him that 

the one body that you had been involved with, 

PAC? No. 

Why not? -- It was a secret organisation. 

So that is the reason? -- Yes. 

was a front for 

(20 ) 

NO\v let us begin where your evidence started a nd that is 

where you allege that accused No. 13 spoke to you about the 

formation of a youth organisation. You remember referring to 

accused No. 13 in your ex~mination-in-chief. -- Ye s , I said so. 

You told us that. In truth and in fact you are a memb.er 

of the Methodist Churth of Kag i so? -- I am . 

You attend the "Church regularly? - - Yes, I do. 

Would you say you go every Sunday? -- Not every Sunday . 

I am a churc h c hoir conductor . (30) 

But in 1975 you went to church regularly on Sundays • ...:- We 

have/ ••• 
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have two churches. One is in Kagiso Extension, one is in the 

old Kagiso Location~ 

Do you know a Reverend Pitso? -- Yes. 

Does he preach at your church? -- Yes, he preaches in 

different churches. 

Did he not in 1975 annou nce at a church service one Sunday 

that there would be a meeting and that this meeting would be 

held with a view to involving the youth in the activities of 

the church. -- Yes. 

That is correct. And he announced when that meeting (10) 

would be held. -- That is correct. 

Now, that was the first t ime that you heard any suggestidn 

that there should be an attempt made to involve the youth i n 

the activities of the church. -- It is so. 

The purpose of this meeting was actually to start a body 

which would involve the students in the activities of the church. 

That is so. 

And t here subsequentl y was a meeting at which the i nvolv.e-

ment of the youth in the churCh was discussed. -- That is so. 

You were at that meeting. -- I was present. (20) 

And was Errol Letseleha present? -- He was present. 

Anybody else present there? -- Mrs Mogojoe 'vIas present, 

Moeketsi was present, Boqo was present and many others , people 

I do not remember. 

Was accused No. 18 present, Dan? -- They were both present. 

_BY THE COUHT: Dan and? -- Dan Matsoba ne and Michael Matsobane. 

k!H COOPER: My instructions are· that No. 13 \ .. as not there, but 

I am not going to pu~sue that. But this meeting did not get 

anywhere. -- It progressed in that an organisation was started . 

Well, my instructions are that at the end of this (30 ) 

meeting it was announced that another meeting was held and "that 

the! ... 
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the other meeting was never held. - - Well, you say S0, but I 

say that we did start an organisation . 

You did. Who did start an orga n isation? -- We, the youth 

of the church. 

What did you call your organ isation? -- It was the Chu rc h 

Youth League . 

Yes, what was its name? 

Did it have a function? 

It did not have a name . 

To help the minister. 

Yes. but d i d it ever meet, t h is organisation you are 

referring to? -- Yes , i t did. (10 ) 

Did this organisation have a committee ? - - Yes, it had a 

committee. 

Were you on that committee? -- I was on the committee. 

And what happened to this organisation? -- After some t i me 

it just ceased to exist. 

Just who was on the committee of this? -- · 1 was on it. 

What was your position? -- A committee member. Moeketsi, 

•. (i naudib l e) .• Matsuso, Moeketsi, Boqo, Kgomo n gwe, Mrs 

Mt shiki. 

Are t hose the members of the committee? -- Those I ( 20 ) 

still remember . 

Did this committee meet? -- Yes . 

Regularly? - - Yes. 

And who was the chairman? Moeketsi was. 

An d wh at was the fu nction of this committee? -- To 

encourage to atte n d church services, to come to church. 

Did it organise any functions? -- Yes, it did. 

What were the (unc tions it organi s ed? - - We had White 

ministers coming to address us about the youth . 

Yes, ot her activities? And to teach us how to go 

about encouraging the youth to come to church. 

Now/ • . • 

(30 ) 
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Now accused No. 13, l~ , IS, IG , 17 they were not involved 

in this youth movement '/ -- Two of them were. 

\'I'hich ones are that? -- Michael Matsobane and Dan Matsobane. 

But Michael was involved with the YACM. 

BY THE COURT : No, but this is all history. I do not know how, 

I was wondering how you thought this was important. This is 

all stuff he told us about what happened before the VA wllatever 

it is got started. 

MR COOPCH ! I think Your- Lordship is perfect l y correct. 

BY THe COU!~T: This is all history that was led in initio . (10) 

MR COOPE:R: This organisation fiz.zled out. -- Yes, it fizzled 

out. 

And as far as that - when this organisation fizzled out, 

your interest in yo u th movements, did it also fizzle out? -­

No I I am 5 ti 11 ac ti ve in the you t tl of t he church. 

But it was not Michael who started the first youth mov e ­

"ment, was it? It was the c hurch. -- No, not the church. He 

asked for it whereas there was a youth organisation already In 

the church , many other youth organisations. 

Bu t the you th organi sation tha t Michae 1 dea 1 t wi th, (20) 

the YACM, you had nothing to do with that. -- There was no 

YACM at the time we started the youth organisation at our church. 

But up to the time that the YACM was started, you were 

inVOlv ed in the first youth organisation. -- Yes. 

You were a member of the committee. -- That is so. 

You attended the meetings of the committee. Yes. 

You attended the functions . organised by this movement. -

That is 50. 

As far as the YACM was co ncer ned , you never became a membe 

of the committee? After it had been started , I was on (30 

the committee. 

Wha t/ ... 



654 SEJANAMANE 

What was your - in the YACM what was your position on 

the committee? -- I was supposed to have recruited. 

So you claim that you were actually on the committee of 

the YACM? -- Yes. 

A committee consisting of how many people? -- When we 

started it was the two of us, Mike told me they had started 

this organisat i on. li e told me there are two others who are 

helping him . 

Who were they? -- Da ni e l Matsobane and Khoza a nd many 

ot hers he named. I have forgotten the others. DO) 

But was it your evidence that you and Michael and Daniel 

and Khoza now constituted the committee of the YACM? -- We had 

not become a committee yet, he had asked me to recruit . 

But you were in fact running the YACM. I was recruiting. 

But you see , I want to suggest to you that Michael ' s 

evidence will be that this is completely false evidence on your 

. part. -- I am talking the truth. ... 

He says you never became a member of the YACM and he never 

asked you to become a member of the YACM. -- I f he had not 

invi ted me then I would not have been in that organisation. 

He says that you never filled an application form and 

agree about that . -- There was none. I do not k now of any 

applic~tion form. 

You never paid a s ubscription . -- No, I d id not. 

( 20) 

you ~ 

You never attended aQY executive or commit tee meeti ng s of 

YACM. I was inv ited ~o a meeting two or three meetings which 

I did attend. 

And you never p'articipated in any of th e act i vities of the 

YACM . -- I was in the meeting held in the c hurch on two occ a-

sions. Three meetings that were held in my home. ( 30 ) 

Now the YACM was a very active body. -- I think so . 

Yes/ • •• 
, 
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Yes. Did you know that in fact the YACM attended a 

Muslem youth convention in Durban? -- No , I do not know a 

thing about that. 

That is in April, 1976 . -- I do not know. 

Have you read about it in the newspapers? -- Never. 

This co nv ent i on was at the Unive rsi ty of Westville. 

We ll, you are saying it and I am listening. 

But do you dispute it? -- I was not there, I cannot 

dispute it. 

But you were now a person who was on a committee (10) 

with Michael and you do not know about these things. -- Maybe 

he was involved i n othe r things which I did not k n o w. 

recruiting. 

Didn't you read in the newspapers: 

!'Moslems, Christians in talks. In what 

has been regarded as a breakthrough in 

Christian and Islamic relations a big 

meeting involving the youth African 

Christ ian Movement and the Moslem Youth 

Movement at wh ich closer ties between the 

two were discussed, was held at the 

University of We stvi ll e, Durban, during 

the Easter weekend." 

I was 

8ver read a report like this? -- I have never read a report. 

It probably came out of the newspapers whi c h I did not read. 

I do not k now •• (intervenes) 

It goes further: 

"The theme of the convention was living 

Islam in South Africa. De l egates from 

as far afield as Mauritius and America 

attended . The president of the yr'1CA of 

South/ ••• 

(2 ) 

(30) 
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South Africa, a Mr Cello Motsobane said 

indeed the YMCA may claim to be the first 

Christian movement to have addressed a 

Moslem convent ion. It has built a 

working breakthrough and destroyed the 

bridge between christian i ty and Islam." 

BY THe COURT: YMCA? 

SeJANAMANe 

t1R COOPeR: It is obviously a ty ping error, it is actually 

YACM. Your Lordship can see that. 

BY THE; COURT: No, I do no t want to see it. Anyway, he 

says he has never read it. 

MR COOPER: You were so closely associated with this man and 

you know nothing about this. - - No. 

Well, are you sayi ng the committee was unaware of this 

activity or are you sayi ng that you were unaware of this? -­

I believe I am the only one who did not know. 

(10) 

Well you see there was a further occasion where YACM 

representatives addressed a conference of interdenominational 

African ministers of South Africa in the first half of 1976. 

Do you · know about that? -- Where was this held? (20) 

It was held in wattville . Does that help you? -- I do 

not know it. 

NOW, as far as YARM is concerned, when was that YACM 

cha nged into 'fARM? -- I was told of the ch a n ge of this name 

the day I was at Khoza ' s parents's home. 

Was it known, did , the public get to know that th e YACM 

Was changed to the YARM? -- He told me, I do not know whether 

he told the others. ~ 

But did anybody, didn ' t the people you associate with, 

discuss the YACM first of all? -- You mean about the 

change of the name? 

Yes/ ••• 

(30) 
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Yes. Pirst of all did he dIscuss the ¥ACM with any 

perso n apart from the accused here and Khoza7 - - Those who were 

present at the meeting held at Khoza's parents ' s home. 

Are those the only people you eve! discussed the activities 

of the ¥ACM with? -- Excepting those who were together with me 

in church. 

And now the YARM was it public that the YACM had c hang ed 

its name to the YARM? Yes. 

And did this change of name occ u r at any meeting? In 

the church . (10) 

Was there a public meeting? -- It was not a public meeting. 

Well, who were all present at this meeting at the c hu rc h? 

-- I was there, actually it was in the mission house, the 

minister's house. 

And who were al l present ? - - I was there, Michael Matsobane, 

Da niel Matsobane, David Morubi, Phatidi Mogashoa, Bethuel -"Mongwaketsi. 
~ = 

Were those the only people present there? -- Those were 

the people when we started going to church, those are the people 

I remember . 

But were those people there by virtue of the fact that 

they belonged to the executive of the YACM7 -- They had not 

yet" bee n elected to the executive. 

But by virtue of the fact that they were members of the 

YACM executive? -- No, they were not yet the executive. The 

executive should have been chosen at the following meeting. 

Was there a following meeti ng? -- Yes , correct. 

Did you attend It? -- I was present. 

Was an executive chosen? We were promised that an 

executive would be chose n the day we met with different 

other b r anches . 

We 11 / ••• 

(20 ) 

(0 ) 
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Well, did you meet with different other branches? -- -Not 

where I was present. 

You see, I want to put it to you that you were never 

pre sent at any meeting where a decision was taken to change the 

name of YACM to VARM. -- I was present. 

That you had no connection with ¥ACM whatsoever. - - I was. 

And you had no connection with VARM. -- I was present. 

And that what you have dished up to this Court is _basicall~ 

on facts which were common knowledge in Kagiso. - - Yes. 

That is perfectly correct. -- Yes, I agree. ( 10) 

And as a result of the interrogation by the pol ice of you. 

No. 

And that i n poi n t of fact accused No. 13 and other accused 

here at no stage said to you th 6t YACM or YARM i s a front for 

PAC . Thi s they discussed with me . 

And you considered yourse l f to be a law-abiding person 

. didn't you in 1975 and 19767 -- Correct. 

Sure. You were very friendly with various members of tne 

Police Force. - - Very correct. 

That is right. And as at 1976 you were opposed to the (20) 

PAC. - - I did not approve of it . 

You did not approve of it certainly. You would not have 

wa nted to assist the PAC in any way whatsoever. -- I would not 

have assisted in any way. 

Certainly you would Dot have done so. And if anybody had 

mentioned - requested ypu to either join the PAC or assist the 

PAC you would have reported this matter to the police that you 

knew. -- That is correct. 

Sure. Is that your friend in the Security Police . 

Sergeant Tsutsube, did he as k you or s uggest to you that if (30) 

you heard of any subversive movement in Kagiso you should report 

this/ •. . 
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this matter to him? No. 

But didn ' t you - wouldn't you have thought it was your duty 

to report the existence of any subversive movement to him? -- No. 

Why not? You are a law- abiding person . -- If a perso n is 

friendly to a policeman and he smokes dagga, then he does not 

tell the policeman he is a dagga smoker . 

Well, you did not consider yourself a dagga smoker. Anyway, 

tell His Lordship what do you know about Errol? - - Is that 

Hippo? 

That is Hippo. -- I know him . 

Yes, how long have you known him? -- He was a member of 

my ~chool committee. 

What is his job? -- He is employed by AMCOR. 

(10) 

Was Errol ever a member of YACM7 -- Never seen him in any 

of the meetings I had attended. 

That is not an answer to my question . Was Errol a member 

. of -YACM? - - I do not know. 

Was Crrol ever a member of the YARM? -- I do not know. 

Was he ever a committee member of either of these parties? 

-- I do not k now. 

Did you ever discuss YACM with Errol? -- No . 

Did you ever discu ss Y ARM with Errol? - - No. 

(20 ) 

Was Errol present at the meeting on the 5th August, 1976, 

<'It your school? -- He was pre.sen t_ 

Wasn't Errol at your ¥house on the occasion whe n accused 

No . 13 came to ask perm1ssion to use your school as a meeting 

place? -- I did not see hi~. 

You never saw h1m . -- I did not see him. 

Old you and Errol ever get together and discuss the YACM 

bei ng a front organisation for PAC? Never. 

When last did you see 'Crrol before your arrest? 

long/ ••• 

(30) 

Qufte a 
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long time. He had even stopped coming to the school committee 

meetings. 

Where is Errol now? -- 1 do not know. 

Do you know - I am referring to No. 41 of the co- conspira-

tors, M' Lord - Papuis Seroka? -- I do not know him. 

Never met him before? I do not know him, but if this 

person was shown me I will probably recognise him. 

And Felicia Sehume? -- She is a student. 

Do you know her? Have you ever discussed the YACM with 

h er at a ny time? -- I know her very well, but I have (10) 

never discussed the YACM with her. 

Have you ever discussed the YARM with her? -- No. 

Was she a member of either of these organisations? - - I 

do not know. 

Now Christopher Sompo nd o, do you know him? -- I do not 

know him. 

You do not know him at all? -- Altogether not. 

You have certainly never spoken to him? -- Never spoken . 

to him. 

Nev~r seen him? -- Never seen him. (20) 

What about Thabo Jonas? -- I do not know him. 

So we can take it you have never seen him and never spoke n 

~, him. That is correct. 

Adam Kunupe? -- I do not know him. I 
So we can take it yo~ have never seen him and never- spoken · 

to him. That is So. 

He nd rik Kwenyame, do you know ·him? -- I do not know him. 

You have never ·spoken to him or seen him? -- No. 

Certai nly you have not attempted to further the interests 

of the YACM or the YARM with any of these gentl emen that I (30 ) 

have mentioned now. -- That is very true. 

Now! ••• 
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No w very shortly before your arrest, when was the last 

time you saw accused No . 137 -- It had been quite some time 

that I had seen him. 

Could you tell us in which month it was? -- I do not 

remember. 

Could you tell us which year it was? -- I do not remember. 

I am not surprised because you had very little indeed to 

do with him. All right, you do not wish to answer- the question, 

do you? -- Is it a question? 

Yes. -- It had been some time that I had l ast seen him.(lO) 

And accused No. 14, can you tell the Court when last you 

saw him prior to your arrest? -- I last saw him during the year 

1976, the' day we had been in Michae l Matsobane's house. That 

was the day we had the meeting of KAPA and SHe . 

And accused No . 15, when l ast did you see him? -- The same 

day as well. 

And No. 17 whe n last did you see him? -- Accused No. 17 

also . 

On wh at occasio n was this? -- The day we had the joint 

meeting of KAPA and the SRC. (20) 

And No . l8? -- The same time. 

Did you speak to them o n that occasion, anyone of them? 

We were speaking in the meeting . 

Did you ever recruit any pupils for the YACH? -- Yes, 

there are two. 

How were they recruited? I told them an orga nisation had 

been started and ·that the person who organised it, the organiser 

Would come and talk "to them. 

Did you tell them the nature of the organisation? -- I 

did not. (30) 

Did you tell them the "name of the organisat i on? -- I gave 

them/ •• • 
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them the name of the organisation, said the orga n iser would 

explain to them further. 

Who were these two individuals? -- Bruno Mosai and Solomon 

Lulwana, pupils in my school. 

And what did they do after you told them that the organiser 

would speak to them? - - I do not know what they did . 

You do not know what they did. You in fact did not intro­

duce them to any of the accused. - - I told Mic h ael'Matsobane 

as the organiser. 

BY THE: COURT: Did you tell Michael Matsobane about these (10) 

two people? -- I went to tell Michael Matsobane about these two 

and to l d him they weC"e interested in helping in the organisation'. 

MR COOPER: Whether in fact they became members of the organisa­

tion you did not know. -- I have no idea. 

Where are these two pupils? 

are at home. 

They are not around, they 

Are those the only two students that you recl.'"uited or 

attempted to recruit as members of the YACM? - - Those are th~ 

only two. 

And you ne ver attempted to recruit any pupils, any (20) 

students to become members of the YARM? -- No. 

And yet you were dai l y in contact with 500 school children. 

Yes . 

And you, according to you, had promised to help to' recruit 

students for the YACM. -- . 1 11elped, I did in fact help . 

Did you give the accused the names of these two students? 

Accused No. 13. - - Yes , I did •. 

Did you give hi~ their addresses? -- Not their addresses. 

1 told him to come a nd see them at school. 

Oh, you told No . 13 to come and see them at school? (30) 

Yes . 

A t/ .. . 
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At that stage, according to you, accused No. 13 had told 

you that the YACM was a front for the PAC. -- That is so. 

So you were inviting a man who was a member of an organisa­

tion which was a fro n t for the PAC to come to your school and 

recruit supporters for this PAC front organisation7 -- Yes. 

The two names that you have given us of pupils were those 

of two members of your SRC, aren ' t they? -- That is so. 

But did you tell these two pupils that the organi ser or 

representative of YACM wanted them to go overseas to undergo 

military training? No , that was the organiser ' s duty. 

Old you think it was proper as a principal of a school , 

who disapproved of the PAC to invite a person who was now 

furtheri ng the interests of the PAC to come to your school? 

We had a nice cover , a cove r of - a religious cover. 

Did you think it was proper to invite a person who now 

(10) 

says that he is the mov ing spirit in -a . front organisation of the 

. PAC to come to your school and recruit pupils? -- Yes. 

You thought it was perfectly proper. -- Yes. 

Why did you thi nk it was proper? - - This was because they 

had to put in feelers and to select the students. (20 ) 

You see, I am telling you now what you have told this 

Court is quite untrue. -- What I am telling this Court is the 

tru th. 

And I want to tell you furthermore that your suggestion 

that you went to accused No. 13 1 s house is also untrue. -- I 

was there. 

On how many occasions do you say? -- One. 

On how many oc~asions did the accused visit you at your 

house? -- Quite a number of times about during the meetings 

we had. 

And how many times did the accus~d speak to you at your 

school/ ••• 
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school according to you? -- Quite a number of times too. 

NOw, I want to suggest that the whole story that you have 
~--~ 

told about the PAC and th is YACM being a front organisation of 

the PAC is something which was inspired while you were in 

detention. That is not so. 

You see, you did not mention the PAC to the police on the 
o · 

first day of your arrest. -- No, I did not . -
You did not mention it on the second day. Not on the -- -

second day. 

You did not mention it on the third day. -- I did not. (10) 

Yo u did no tine! I H-ol'l-......f-t---e~-e-+e'\:t~·a:y-;.~-=-Irtarrc.rn;; t . -
And you did not mention it on the fifth day. -- But when 

I realised that the police knew about this. 

How did you know that on the fifth day1 -- Because the 

statements I had written, in the statement I had made I did 

not mention that this organisation is the PAC. 

And then on the fifth day what dramatic incident took 

place which made you now allege for the first time that PAC 

r was involved in the YACM? -- It 

Il know about this organisation. 

was then so obvious that they 

(20) - What made it so obvious? -- The way in ",hich I had 

concealed this organisation of ours, I thought I was also safe. 

But what made it so obvious on the fifth day that the 

police suspected that the YACM was a front organisation of PAC? 

-- It wa s obvious because¥ I had not mentioned anything about 

this organisation of ours. ' 

No, but what made you aware or believe that the police 

believed that the YACM was a front organisation for the PAC? 

What happened? I realised the onl y way would be to speak 

the truth. (30) 

Y,?U h a ve not answered "my question. - I hav e answered 

the/ ... 
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the question. 

\oJhat made you believe or think that the police on the 

5th day the police thought that the YACM was a front organisa-

tion of PAC? -- Captain Schoeman said to me he knows what he 

wants me to say and that is the truth I have to tell h im . 

But what made you think tl,at Captain Schoema n thought that 

the YACM was a front organisation for PAC? -- I realised that 

we are lost and he knew. 

No, but you still have not answered my question. Why are 

you refusing to answer "this simple question? -- I am not (10 ) 

refusing . 

~ You are . -- Captain Schoeman knew that this organisation 

P' was in fact the PAC, but I was co ncea l ing that fact. 

How do you know that Captain Schoema n knew that this 

organisation was in fact PAC? -- I do not know. 

Then why do you tell the Court something a nd you say then 

"X do not know? -- I only realised that he knew . 
~------''--------

But how? What did he say that made you realise that he 

knew? -- By_ not accepting the statements X had made. I did 

~--=::~~~-:;--;-=--;:--:--=7'-=--'-:-;--;---~."-'.c. J..-, dl'f (. not want to beshackled, to be put in jail. -;:::k.s~. ~ ~20) 

You say you did not want to be shackled, be put in jail . --

Yes. 

You were prepared to say anything to get out of the 

shackles . -- I was bound to tell the truth. 

You were desperate. I was arrested and I wanted Lo 

speak the truth. 

NO, you were desperate to get out of the chains. -- I do 

not know , they coul& have shackled me because I was still in 

chains after X had made my statement. 

What did you say to Ca ptain Schoeman o n the fifth (30) 

Occasion when he tore up your statement? On the fifth day. 

00/ ••• 



GG6 SEJANAMANE 

Do you mean what did I say to him when he accepted my statement? 

When he tore up your statement . -- He only said he wanted 

me to speak the truth and he said it ' in Afrikaans: Ek moet 

net die waarhei d praat. 

Now tell us, did Captain Schoeman interrogate you? -- Yes, 

he did. 

He asked you what you knew about PAC? -- He did not mention 

the PAC . 

Did Captain . Schoeman never use the expression PAC? 

Al toge ther not. (10) 

He never asked you whether you knew if any of the accused 

was a member of the PAC? - - Never . 

Now. you said you decided to tell the truth. How long 

did you take to make your statement on the f i fth day? -- A long 

time. 

How many hours? -- I have no watCh, I do not know. 

Did it take the whole day? -- Not the whole day _ 

Half a day? -- Yes, I would say so. 

And who was present when your statement was made? -- I 

was alone, there was nobody there. ( 20 ) 

BY THE COURT: Did you write? -- I was writing . 

MR COOPER: And after you had written, what happened? -- The 

Monday they came and read i. t. 

And after they had read it? He then told me I was be ing 

charged with Section 6(1). 

And was your statement typed out? -- My statement was 

brought to where I was, already. typed. 

And that s tatement, what happened to that statement after 

you signed it? -- They t ook it alo ng with t hem. 

Have you seen the stateme nt since t hat day? -- Yes, I (3 0) 

"have seen it. 

On/ ••• 
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I asked for it once. 

When was that? -- During my stay in Standerton . 

At how many police stations have you been kept during your 

detention? -- Krugersdorp, then to Kliprivier. 

taken to Standerton. Now I am in Bethal. 

I was then 

And at each of these police stations you have been kept 

. locked up alone? Yes. 

Before you were called on vJednesday, last Wednesday I 

believe it was, did you - were you taken through your statement? 

Yes. (j0) 

wl"IO by? -- The Attorney-General. 

And. how long did that co n s·ultation last? -- I do not have 

a watCh, I do not know how long. 

NOW, in your evidence this afternoon, you said: I made 

a statement when I realised that the secret had not been kept, 

the secret by my Michael Matsobane. Do you remember saying 

that? -- Altogether not. 

You never said t h at? He did not keep the secret. 

Do you remember saying that? -- Yes, I said that. 

When did you rea li se that Michael Matsobane had ' not (20) 

kept the secret? -- When I was in the office of Captain Schoeman 

Because Captain Schoeman told you that Michael Matsobane 

had not kept the secret. -- No. 

Well then finally what made you realise that Michael 

Matsobane had not kept the secret? -- Because I had concealed 

this fact and I was told to speak the truth. 

On the 5th day of your arrest did you think that Michael 

11atsobane had let yo"u down? -- Yes. 

Was t h at the first time you thought so? -~ That is so. 

You had never thought of that before? -- Never thought (30) 

so before. 

And! ••• 
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And you were very angry then with Michael Matsobane o n 

the 5th day. Yes. 

Up to that day you had never thought that Michael Matso b a ne 

had let you down. - - That is correct. 

You had never thought that he had used you as a front. --

Never occurred to me. 

On that day for the first time you thought Michael 

Matsobane has used me for a fro nt. -- It became very obvious to 

me that he had badly misused me. 

And Captain Schoeman made that clear to you duri ng the (10 

5 days prior to you, making your statement. -- Captain Schoema n 

did not talk to me. He gave me papers to write o n . 

Te ll me ', did Captai n Schoeman tell you why you were 

arrested or being detained? -- Ye s . he did. 

Wh at did h e tell you? -- He wanted me to . explain the 

relationship between myself and Matsobane a nd to exp lain about 

. this organisation •• (intervenes) . 

BY THE COURT: He has a nswered this question several times 

a lre ady. 

MR COOPER: Did .you be~ieve that you had committed an ( 20) 

offence when Captain Schoema n arrested you? -- Yes. 

What offence did you believe you had committed? By 

-
being a member of the Young Africa n Religious Moveme nt. 

On l y being a member of the Young Africa n Re li gious Movement 

Yes. 

Do you believe today 'that you have committed an offence? --

Very much. 

RE- EXAMI NATION BY MJf HAASBROEK: No questions. 

NO FUJ1TJ-IER QUESTIONS. 

:!,HE COURT ADJOURNS. (30) 
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THE COURT RESUMES ON THE 16 th MARCH, 1978. 

MR COOPER ADDRESSES THE COURT AND INFORMS THE COURT THAT: 

Mr Cooper, Mr Pitman ' and Mr Sk\yeyiya will now appear on 

beh~lf of accused NOs. 1, 2 and 13 to 18. 

Mr Wilson, Mr Pitman and Mr Skweylya will now appear on 

behalf of accused Nos. 3, 4, 5, 6, 8, 9, 10, 11 and 1 2 . 

~1r Saaiman appears for accused No.7. 

MR COOPER FURTHER INFORMS THE COURT THAT: 

they have been approached by Mr Allard who is the First Secre-

tary of the Swedish Legation and Mr 8a1 tlmore, the Second (10) 

Secretary of the American Legatlon, both members of the 

Diplomatic Corps - they do not belong tp any .information service 

- they have asked Counsel to apply for permission to attend these 

proceedings. 

MNR. HAASBROEK SPREEK DIE HOF TOE EN MAAK BESWAAR TEEN DIE 

AANSOEK. 

MR COOPER ADDRESSES THE COURT IN REPLY. 

MR WILSON ADDRESSES THE COURT and asks that these two people 

be allowed to attend. 

BY THE COURT: I shall take time to consider this matter (20) 

and I shall give a ruling in regard to your application in 

due course. In view of what is likely to happen today, this 

will not be before Monday. 

~R ACKERMANN: MILord, I call Felicia Sehume. 

fELICIA SEHUME: sworn state's: (Through Interpreter) 

~R ACKERMANN ASKS THE COURT TO WARN THE WITNESS AS AN ACCOMPLICE. 

!HE COURT WARNS THE WITNESS IN TERMS OF SECTION 204 OF THE 

fRIMINAL PROCE DURE ACT. 

!HE WITNESS INDICATES THAT SHE UNDERSTANDS THE WARNING. (30) 

fXAMINATION BY MR ACKERMANN: The evidence about to be given 

is / .• • 
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is in connect ion with coun t 2 , bu t more in particular 1n 

relatio n t o Schedule 13 p aragraph (3) in general , Schedule 14 

paragraph (l)(ii), Schedule 15 paragraphs (1), (3) and (5 ), 

Schedul e 16 paragraphs (1) to ( 4) as wel l as Schedule 17 

paragraphs (1) and (2). What i s your present age? Do you 

know? - - 18 years. 

During 1976 were you a s tude nt at the Masupatsela High 

Schoo l in Kagiso? - - Yes. 

In which form were you? Form 3. 

Am r correct i f r say that is about the equ i va l ent of (1 0) 

standard 81 -- Yes. 

BY THE COURT " Is "it 7 or 87 

MR WILSON: It was 7 when I went to school. 

MR ACKERMANN: Do you see a ny of your erstwhile fe llow scholar s 

here in court? Yes, I do see. 

BY THE COURT: Tell me who are they? -- Themba Hlatswayo. 

MR ACKERMANN: Accused No. 15 . -- Mothlagegi Thlale. 

I s he also known as Lucky? -- Lugy .• nd not Lucky. 

That is No. 16. Yes, anyon e e l se? -- Rodney Tsoletsane. 

Accused No . l~. Any othe rs you know? -- No , those ( 20 ) 

are the only peop l e I know from the school. 

" Now, in 1976 during February did you have a meeting with 

~oth l agegi Thla le? Accused No. 16 . With respect, I have to 
.~ 

star t of f at s ome or other pl ace i n 1976 with some or oth~ 

Occasion. Th e mere fac t that these peop l e met is no t of any 

incriminatory nature. 

.!?Y THE COURT: I think, Mr Cooper, what is your objection? 

You know • • (inaudible) •• start somewhere , a meeting appare ntly 

Or something. 

_MR COOPER: M' Lo rd , he can say du r ing 197 6 did you meet - ( 30 ) 

you attended a meeting. Did you meet any of the accused? 

BY/ • • • 
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BY THE COURT: Well then we are going to get - they were at 

school together. 

MR COOPER: Well, I mean, on a particular occasion and then 

the witness can come ou t and te l l her story. 

BY THE COURT: Well, I think he wants to start there. 

MR COOPER: Well, •• (inaudib l e) 

BY THE COURT: What I am trying to get at is that unless we 

are going to have her tel l us day by day her career at schoo l 

and how she met these and played together, we are never going 

to get anywhere. (0) 

MR COOPER: Milord, I do not think that will happen. If it does 

happen then Your. hordship would obviously intervene and let - . - ' . 
the examiner probably be a little more leading_ 

BY THE COURT: We l l, I mean surely let us hear what •• (inaudible) 

Did you have a meeting with Lucky or did you meet him? -- I 

first met him. 

When and where? -- It was during 1976 at school during ~ - \ 
February. 

All right, go on, let us hear about it. -- I then asked 

him to l end me his history textbook which he did. After (20) 

using the book, I returned it to him, when on my returning the 

book he asked me if I would not like to lend some more of his 

books. 

W.ho was this now? Lucky or Lugy or Luchy. -- Luchy. 

Yes, we will call him Lucky. Yes, go on. -- Then thereafter 

he lent me a book titled ·'Ca~e of the Community' which was a 

POlitical book. He then on lending me the book said that I 

must read this book privately at school and return it to him 

that very day, that is after school hours. He then further 

said to me: seeing that you will not finish reading this (30) 

boOk, I will explain some of the contents to you. I then 

returned/ ••• 
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returned the book to him that is after school hours. When I 

returned the book to him, he told me that it was a political 

book. We, the two, then started discussing the contents of the 

book. He then n ext time brought me a pamphlet from SASO. 

MR ACKERMANN: What does SASO stand for? -- South African 

students' Organisation. 

Yes? It was after fo ur - after I read th e contents of 

the pamphlet I then returned the pamphlet to him. Then Mike 

came to the school to introduce YACM. 

BY THE COURT: You say Mike? -- Mike came to school. (10) 

Who is Mike? -- Matsobane. 

, . Is he here? ...,- Yes, he is. 

Well, just have a look there please. The one there. 

stapd up please No. 13. I s that Mike Mat soba ne 1 -- yes_! 

Came to schoo l to introduce who? -- YACM. 

MR ACK£RMANN: What doe s YACM stand for? -- Young African 

Christian Movement. 

Yes? We we re brought together in the hall at school ~ 

when he came and i ntroduced this YACM . 

Was he accompanied by anybody? -- Yes, he was in ij ( 20 ) 

the compa ny of a person Nyathi. I do not know what that 

person ' s first name i s . 

Do you see him i~ court today? -- Let those right at the 

back there lif t their heads for me to see. 

Which one is it? The one next to Michael Mat sobane. 

BY THE COURT: No. 14. 

!1R ACKERMANN: Yes, and what happen e d in the hall? -- He then 

read the const i tution of YACM and told u s that this was not a 

Politica l organi sa tion. He further said he wanted students to 

join this organisation because" he will prevent them fro m ( f) 
delinquency, hooliganism, etc. After he had read the content 

of / ••• 
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of the consti tution he t he n said to us if there is anything we 

did not understand, we are ent i t l e d t o ask questions. A ques-

ticn was rai sed about what was his aim of opening YARM . He 

replied to the question· the person who had pu t the question to 

h i m was not sat i sf ied with his reply to the question and anoth er 

question wa s seeing that he is no l o nge r a youth, why is he now 

interested in a youth movement and in fact wants to be the 

president of a youth moveme nt. 

BY TH E COURT: I s this referring to Mike? -- Yes. That was 

the l ast or the e nd of questioning to him and t hen thereafter(lO) 

he said t hat seei ng that there are no ch ildren interested in 

joining the ~ov~men t or organisat i on, he then said that if there 

are any of you who will later be int~rested in joining th e , 

organisatio n, they must give thei r names to Themba Hlatswayo 
, 

and Lucky. Two weeks after that meeting, Themba the n organised 
't- __ -c:: -

a meeting at- the school hall~ The meeting was convened by 

Themba under YACM. He wa s t he chairman of that meeting. He 

the n read to the peop l e in the hall the constitution of YACM, 

persuaded students to join YACM. It was o n that day that student s 

Joined YACM and a commit tee was elected. As c hairman ( 20 ) 

of the committee Themb a was e l ected. His vice was Benj amin 

Manamela, secretary Lucky, vice-secretary Nkoki. Then there-

after some additional committee members were a l so e l ec t ed. 

It was then suggested that t hat be postponed because there were 

no fu nd s for this organisation, therefore there was no treasurer 

elected. Tha t is how that meeting e nde d. 

MR ACKERMANN: Now you to ld us that Th emba was e l ected. What 

was his position? -- Chairman. 

\ l Yes, go o n. Then what happened? -- After some time I was 

~ th en ca lled by Benjamin Manam~la and in fact told me that (30) 

Uthere was a meeting held behind the l aboratory, that is at the 

f back/ ••• 



674 SEHUME 

back of the laboratory. I attended the meeting at the back of 

the laboratory. The chairman there was a person called B.J. 

This meeting was about SASM and he read a constitution to us, 

works I that is 5ASM constitution and further told us that this 

hand in hand with YACM. 

Did he tell you what SASM stood for? -- Yes, South African 

students' Movement. 

Yes? -- He then further told us that look, in fact this 

is not the end of the whole thing, this SASM and YACM. There 

are some superiors or people above in control of this, (10) 

•• (inaudible) hear from Mike on Wednesday_ 

NR COOPER: M'I.,.ord, I do not want to interrupt, but is B.J. . . 
alleged to be a co-conspirator? 

MR ACKERMANN: I was coming to this. 

BY THE COURT: Well, let us just get it down please. It may 

become inadmissible or irrelevant but I am just trying to write 

it down like you, Mr Cooper. I assume that the state knows 

what the bounds or relevance and admissibility are. It is 

quite impossible in a trial like this, you know that, to - the 

most we can do is get it a l l down and that is difficult (20) 

enough. 

MR COOPER: .. (inaudible - not into the microphone). I was 

merely asking my Learned Friend whether it is admissible. 

klR ACKEHMANN: M I Lord, yes, I was bound to ask the wi tness 

whether this •• (inaudible) 

~y THE COURT: This is not tre whole thing. this YACM and SASM, 

there are superiors above and Mike is going to tell us about 

this. -- On Wednesday. 

!1H ACKERMANN: Now you said B.J. chaired this meeting, was the 

chairman of this meeting. Yes. (30) 

What is his surname? Manamela is his surname. 

Is/ ••• 
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Is he the s ame person as Benjamin Maname l a1 -- Yes. 

BY THE COURT: Yes, very well, Mike was g01ng to address you 

on Wednesday_ Yes, go on. -- That meeti n g was then over. The 

following day there - was another meeting h e ld where we were told 

that Mike changed the YACM to YARM, which is Young African 

Religious Movemen t. A auestion wa s raised by one of the 

students why all of a s udd en is the n ame of the movement 

changed. Then an explanation was that i t was changed because . 
Mike belongs to Islam religion, so he is the person who 'will 

give us further explanation as to why it was changed. On (10) 

t ha t day then we were told to get there, that is at Mike's p lace. 

Yes, go .on,. -- We t he n wen t to Mik~e ' s pl,ace th e ~?llowing 

We then went to Mike's place in trecompany of Rodney. I t 

was after school hours. On our arrival there at hi s reside nce, 

he invited us into the din i ngroom where a meeting was held with' 

some of t he students who were there. There Mike was t he chair-

man. He then told u s that he changed the n ame from YACM to 

YARM because he belongs to Islam religion and in Islam religio n -they believ e that Jesus Chri s t was o nly born for the Whites 

and that the Black Jesus Christ will be born fo r Blacks. ( 20 

That i s why he changed the name. He further told u s that h e i s 

a former member of tr~. PAC a nd further told us that he was 
.. -
de t ai ned and he was held o n Robben Island. He further told u s 

that he wants to revive PAC a nd the o nly way in which they can .. , .,. 
revive PAC i s to propa22 t e ~ith the two movements, name ly = dLa. 

, 
YACM a n d SASM. He f urther told us t hat YACM a nd SASM are the ... - . ., 
COvers for PAC. He further t o ld u s that this PAC has got a n 

army based outside South Africa. The army i s named Liberation 

Army , which will be prepar ed to come and fight for liberation 

in South Af rica, and that army need s some stud e nts to (30) 

strengthen it. He further said if there are any of the c h ildre , 

referri n g/ ••• 
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referring to the students, who are prepared to join the militar 

they can go; in fact those interested in jOining the military, 

there are scholarships. Those who will not be interested in 

----~~~--~~-­joining the military, there are scholarships offered for them. 

Let me just get this clear. For those that are intereste 

in joining the military, there are scholarships? -- Those who 

are not interested in joining the military, there are scholar-

ships. 

Not interested in joining the military_ -- That is correc~. 

Yes? -- He further told us that he has already opened (ld) 

branches for this YACM, some are in Soweto, some in Germiston, 

Natalspruit. He further told us that tpe money he is using for 

opening these branches is not his own money but money which he 

gets f~om the PAC officia ls. He further told us that where he 

had already opened the branches i s what parents who have 

already joined is only at Krugersdorp where he does not have 

'I , parents who have joined and further told us that he was go ing 0 , , 
J o~en a bu l k buying scheme in order to rec~uit pa~ents by means 

~~-------------
of this buying in bulk scheme . He then further told us that ---we do not have to be afraid to join this moveme nt, because (20 

they have got quite a nyfflbec of lawyers at Braamfontein whe nev r 

----we can get arrested, they will defend us. He further said we 

I do not have to be afraid because PAC covers us all right and 

i 
! 

! 
! 
! 
! 
I 

since he h ad come back from Robben Island the police are keepi g 

an eye o n him. So he said it was better for him to use 

stUdents and this preferably . Themba in order to open other 

organis at ions. He will be in the company of Themba in opening 

these other organisations, he will in fact u se Themba, that 

Themba must do the talking. About YACM and SASM, he himself 

will talk about Islam and YACM. The meeti ng was over. (30 

We then lef t. On my way home I was in the company of Rodney_ 

MR/ ••• 
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MR ACKERMANN: Before gOing any further. How many people wer 

present at this meeting at Michael Matsobane's house? __ 

Between 1 2 and 15. 

Can you perhaps give us the names of people present the e? 

Themba Hlatswayo. 

No. 15. Themba Mazibuko, Rodney Tsoletsane. 

No. 17. Mothlagegi Thla!e. 

No. 1 6 . 

BY THE COURT: That is Lucky, isn't it? -- Yes, Lucky. 

No. 16 , yes. -- Adam Kunu e, Bonaventure Malaza, (1 0 ) 

Benj am in Manamela, myself and other students • 

. No~ you say you were on your way home from this 

meeting with Rodney. That is as far as I have got. -- Yes. 

Yes? -- On our way we then started discussing what 

tranSpil"ed in the meeting and we agreed that we no longer belong 

to YACM because it was a propaganda of PAC. The following day 

at school we decided to tell Luc~y to ta~e our message to Mike 

that we no longer want to be members of ¥ACM. 

he said it will not help_ 

In reply to that 

Lucky said so? Yes. He will not go to Mike t o (20) 

tell him that, that is to tell him we are no longer interested 

to be members in this, because we are already involved. If 

anything can happen that we must be arrested, we are also going 

to be arrested. vJe left it at that. Later Lucky and Themba 

then spoke to me about this that I must not react like that; 

I cooled off as a result:. of what they discussed with me. After - . 
attended ~eeting at Mike ',s ee . On our some time we then 

• 

arrival there a meeting was held in his diningroom. He then 

started r epeating what he said to us in the prev i ous meeting. 

The only different issue which was discussed there is in (30) 

fact when h? told us that the only one which was added o n 

what/ ••• 
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what was discussed previously was that the ' PAC army, when comi ng 

t~ fight in South Africa, they will not get into South Africa 

in one place, but they will use different angles in order to 

cie;-eat the South Afri~ members of -;;;-; PAC who are ./ 
. r--............ _ --lready in 

1 He then 

i spruit. 

South Africa, will be told what to do by that time. 
~---------------~~~~ 

further told us that YACM has got a seminar at Wilge-

He further told us that there are some courses at , 
Wilgespruit. We may be interested in them and follow the 

courses. And further told us that he was going to arrange 

transport for those who will go to the seminar. I did not (10) 

go to the seminar. After that I did not attend meetings at his 

place. Af ter. J~ne, during . the riots, on the 18th in the 

morning at schoo l, o ur sch.ool was burned. We were in the 

vicinity but not in the yard or premises of the school, in 

the company of Lucky , when Benjamin came up to us and asked 

Lucky where did he end the previous day. 

Where did he? Where last he ended the previous day. 

What did he mean ended? Ended what? -- After they had 

burned the bottle store and the school. In reply to that Lucky 

told him that he went home and then Benjamin told Lucky (20) 

that he consumed some of th e liquor or beer from the beer-

garden, he got drunk. 

Who? Benjamin or Lucky? -- Benjamin. 

Did Benjamin got some beer and got drunk? -- Yes. There 

is a blank space there where he slept somewhere in the vicinity. 

Do you mean a n open space,1 -- Open space. 

That is where he slept? Yes, that is what he said. 

And then what happened? He then started to organise 

stUden ts there to march to Randfontein. 

Who did this or who told you that he had done this? (30) 

-- He was organising the students, I was there. I was not 

told! ••. 
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told, I was there myself. 

Yes, but who is that now? Lucky or Benjamin? Benjamin .. 

He organised the students, they marched to Paghama in Randfon-

tein with a view of -instigating the children there to start 

th e riots. The following day we heard that Nkoki was shot, 

he was in hospital, namely the Lethong Hospital in Krugersdorp. 

; Me and Rodney went to visit him at the hospital.. When we were 

, visiting him there at the hospital, he told us that he was shot , 
, on 

IOf 
the way and B.J. just left him there. After the re-opening 

, schools in July, I was with Rodney Tsoletsane in the (10) 

library .. 

THE COURT ADJOURNS FOR TEA. THE COURT RESUMES. 

fELICIA SEHUME: still under oath: 

FURTHER EXAMINATION BY MR ACKERMANN: We were last at the 

re-opening of the schools in July. -- Yes. 

BY THE COURT: What were you going to tell us? -- We visited 

Nkoki at the hospital after he had been shot. 

Yes, you told us. Did you visit him more than once? --

No, only once. 

You told us you visited him in hospital and he told (20) 

you that he had been shot on the way and Benjamin had just left 

him there. -- We met Benjamin at the library, that is myself 

and Rodney, where Benjamin told us that he is skipping the same 

night. 

What did he mean by skipping? -- He is leaving South Africa, 

he is getting to Botswanoa for military training, he will be 

leaving in the company of two Soweto youngsters and two from 

Randfontein. He then said that we must go with him. We said 

in reply that we are not prepared to leave. He further said to 

Us if we do not see him the following day at about 12 (30) 

midday then we must know that he had left. We then gathered at 

the/ ••• 
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the assembly of the school on the instructions of the principal 

who told us that there at"e some parents who would like to meet 

with us. About 19 to 20 students were elected at that meeti ng 

at the assembly to get to T:sholetsega where a meeting was to 

be convened. I was o ne of the students elected to get to that 

meeting. 

What is the place? -- Ts ho l etsega. 

MR ACKERMANN: Tsholetsega is it a bui l ding or a schoo l or 

something like that? -- It is a school. 

BY THE COURT: Anyway, you were one elected. -- Yes. (10) 

Yes? - - On our arrival at T s holetsega there was a meeting 

wi th parents • . A c.ertain teacher was th~ chairman of that 

meeting. assisted by Mike and Sejanamane. At that meeting on 

that day we were told that a students' council i s to be formed 

which will work hand in hand with parents committee. I was 

then again there elected as a member of the Students' Council. 

In fact we were told to raise our grievances to that meeting 

where e verybody was free when grievances were raised and all 

that. 

You were told to raise yOU( grievances at that 

meeting? -- Yes. 

We ll now, you say everyone was fre e to raise th e m. Did 

eve ryone then raise their grievances? -- Whoever felt to say 

some thi ng, said something then. After that the members of 

(20) 

the Students' Council and Parents' Committee remained, when 

Mike then said that the ~arents ' Committee and the Students' 

Council there will have to link themselves with the Parents' 

Committee and the Students' Council from Soweto. That was the 

end. Then it was said that we were going to meet as time goes 

on in connection with these meetings. Af ter that I (30) 

attended two different meet ings which were 11eld at Mike's place. 

Those/ • •• 
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Those were meetings of the Parents' Committee and Students ' 

Council. No politics were discussed in those meetings. The 

West Rand Administration Board were burned if I am not mistaken 

in September. The following morning Lucky told me that they 

were the people who caused the fire on those premises belonging 

to the West Rand Administration Board. He then said the next 

building which will be attacked was the library at Kagiso. 

"'1R ACKERMANN: Now finally there is only one thing I want to 

clear up. You made mention of a meeting at Mike Matsobane ' s 

house, that was the first meetlng on a Wednesday afternoon. (10) 

Yes. 

That is ·befor:-e the riots? -- Yes. 

Now , when was this more or less that this meeting took 

place? -- Somewhere in March. 

You said that Themba H1atswayo as well as Themba Mazibuko 

inter alia attended that meeting. -- Yes. 

You also said that accused No. 13 said that a certain 

'fhemba was to act as spokesman for him.-- Yes. 

Which Themba was this? -- Hlatswayo. 

BY THE COURT: That is No. 15. 

MR COOPER ASKS FOR AN ADJOURNMENT TO CONSULT. 

RULING 

_BY THE COURT: This morning an application was made for 

certain two people to be present. I said I would give my 

ruling and the reasons therefor on ''''onday. It seems to me 

(20) 

that as a matter of courtesy and to prevent any unnecessary 

disarrangement or incommoding of the various persons who are 

concerned, that I should now say that in fact I have decided 

and I sha ll aga in of course give my reasons in due course, (30) 

but in order to, as I say, as a matter of courtesy to prevent 

any/ ••• 
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any person from coming down, thinking that they may be able 

to attend the trial, I want to say now that th e appl i cation 

by Mr Cooper a nd Mr Wilson for the attendance of these two 

persons is refused. -

THE COURT ADJOURNS. 
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THE COURT RESUMES AFTER THE TEA ADJOURNMENT ON 20th MARCH, 1978. 

I FELICIA SEHUME: still under oath: 

CROSS-EXAMINATION BY MR COOPER: When we~e you asked to be a 

witness? -- After I -made a statement. 

When did you make a statement? -- The first day when I 

was arrested. 

On what day was that? -- On the 23rd June, 1977. 

To whom did you make the statement? -- To Captain Schoeman 

, where Tsutsube was present. 

Is that Co nstable Tsutsube - Sergeant? -- Yes. 

That was in 19777 Yes. 

And are yo~ still in detention? --_ Yes, ~ am. 

At which police station did you make your statement? 

! Krugersdorp Police Station. 

(10) 

What time of the day or night did you make your statement? 

During the day_ 

Did you swear to your statement? -- Yes, I did. 

What were you told when you swore to your statement? 

That I must swear to that I was telling the truth and I will 

' be taken to court i n connection with that statement. (20) 

And what were you told if you departed from your statement? 

That the Judge wi l l decide what to do with me. 

Did you ask what the Judge could do with you if you 

' departed from your statement? -- No, I did not. All what they 

told me is that the Judge is going to tell me. 

Have you only made ·one statement to the police? -- Yes. 

Have you only sworn to one statement to the police? -- Yes. 

Did Captain Schoeman administer the oath? -- In connection 

with my statement, yes. 

What time of the day were you taken to the Krugersdorp (30) 

POlice Station? -- I was detained at night at about two and in 

the/ ••• 
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the afternoon I made the statement. 

You were detained about two, and where were you detained? __ 

Krugersdorp Police Station. 

Weren't you first taken to Kaglso Pol i ce Station? -- We 

were first taken to Kagiso Police Station. We were not detained 

there because we were not taken to any cell. We were kept there 

until at 8. 

When you say we were taken to Kagiso Police Station, who 

is 'we', -- The students who were detained that day. 

But who? Can you give me their names? -- Rodney 

Tsoletsane and Themba Mazibuko. 

(10) 

Rodney beipg -one of the accused, Np. 17. Themba ~azibuko 

is not one of the accused. Who else? -- And some other students 

who were not with us at the same school so I do not know what 

their names are . 

Thandi Sibls!? Yes, I know him. 

Was he also among those who were detained? -- Yes. 

Is she a gir l? -- Yes, she is. 

And another person by the name of Stephelia. -- Yes. 

Was she one of those detained? Yes • (20) 

t Also a girl? -- Yes. 

l And was there a girl by the name of Sibina Makobane also 
: 
I detained? -- Yes, s he was also there. 

Now if you were all detained at Kagiso Police Stat i on. -­

We were kept at Kagiso Police Station until at 8, but we were 

not taken to the cel ls •. I would not say that we were detai ned 

there. 

All right, you were kept at Kagiso Police Station. Now, 

weren't you fetched from your house on the 22nd June, 1977, 

a Wednesday? -- I think it was on the 23rd. (30) 

~Y THE COURT: 2 a.m., that is the morning of the 23rd. Yes. 

MR/ ••• 
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